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Glavni in odgovorni urednik
mag. Franci Kotnik

Ne morete več brez družabnega omrežja? 
Niste edini ...

Zelo verjetno ste že kdaj slišali zgodbo o nekom, 
morda celo o vašem znancu, ki je z igrami na sre-
čo izgubil svoje premoženje. Čeprav se je zavedal, 
da statistična verjetnost zmage ni na njegovi stra-
ni, je v igralni strasti zastavil avto, hišo, kmetijo in … 
bankrotiral. Do tega ni prišlo zato, ker bi vedno zno-
va upal, da bo zmagal, temveč zato, ker je čutil ne-
ustavljivo potrebo po tem, da ne preneha z igranjem. 

Po neštetih tovrstnih zgodbah, ki so se zgodile v 
resničnem življenju in bile mnoge prikazane v fil-
mih, danes nebrzdano igranje na srečo prepozna-
vamo kot zasvojenost. A z razvojem novih tehnolo-
gij se pojavljajo popolnoma nove oblike zasvoje-
nosti, kot so pretirana uporaba pametnega telefo-
na, igranje računalniških iger, spletni klepet, ogle-
dovanje pornografskih spletnih strani in potreba 
po spletnih družbenih potrditvah. Navedene obli-
ke zasvojenosti negativno vplivajo na življenje lju-
di po vsem svetu.

Če se vam dogaja, da sredi noči zaznate potre-
bo, da pogledate, kaj se dogaja na vašem najljub-
šem družabnem omrežju, niste edini. Raziskava, ki 
so jo izvedli v Veliki Britaniji, je pokazala, da ponoči 
na družabno omrežje vsaj enkrat pogleda kar vsak 
tretji uporabnik. Pri tem ni povsem jasno, ali ljud-
je obiskujejo družabna omrežja zaradi nespečnos-
ti, do katere pride iz takšnih in drugačnih razlogov, 
ali pa so družabna omrežja razlog za nespečnost. 

Dokazano je, da pretirana uporaba digitalnih 
vsebin povzroča motnje spanja in težave z zbra-
nostjo, ob tem pa je tudi vzrok za anksioznost in 

depresijo. Omenjena raziskava je pokazala tudi to, 
da kar polovica uporabnikov spleta začne brskati 
po družabnih omrežjih takoj po tem, ko se zbudi-
jo. Nič čudnega, saj so družabna omrežja dostop-
na na isti napravi, ki jo uporabljamo kot budilko.

Kitajska je prva država, ki je zasvojenost z in-
ternetom priznala kot klinično diagnozo. Na Kitaj-
skem naj bi imeli kar 23 milijonov zasvojencev s 
spletom, zato so po vsej državi vzpostavili okrog 
250 ustanov za zdravljenje nekemičnih odvisno-
sti. Te ustanove so nekakšni militarizirani kampi, 
v katerih zasvojenci postanejo pravzaprav zapor-
niki, »elektronske droge« pa jih odvajajo z vojaš-
ko disciplino, prisilnim delom in celo elektrošoki. 
Na zelo sporno prakso teh kampov je svetovno jav-
nost opozoril primer osemnajstletnika, ki je lani po 
dveh dneh »zdravljenja« umrl zaradi hudih fizičnih 
poškodb.

Ker internet prinaša več dobrega kot slabega in 
ga je večina ljudi zmožna uporabljati v zmernem 
obsegu, se morda zdi navajanje ekstremnih pri-
merov, kot je zgornji, nepotrebno zganjanje pani-
ke, toda ali veste, da se v Sloveniji zaradi zasvoje-
nosti z internetom in igricami zdravi že več kot sto 
mladih ljudi?

(PV)

(FA)
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Tema tedna, Anketa

ZASVOJENOST Z DIGITALNIMI MEDIJI IN VIDEOIGRAMI VEDNO BOLJ RAZŠIRJENA

Tako otroci kot odrasli postajajo sužnji digitalnih naprav

Vas spremlja telefon na vsakem koraku?
Telefon, računalnik, tablica so orodja, ki jih mnogi vsakodnev-

no uporabljamo. Pogosto se zgodi, da, ko se zbudimo, posežemo 
po pametnem telefonu, preberemo novice, pregledamo družbena 
omrežja. Telefon nas nemalokrat spremlja tudi v kopalnico ali ce-
lo na wc. Postal nam je zamenjava za komuniciranje z realnim sve-
tom, saj nam virtualni svet zapolnjuje velik del prostega časa. Smo 
tudi Zgornjesavinjčani na poti do zasvojenosti?

Marija Fedran, Varpolje
Računalnika in tablice sploh ne uporabljam. 

Telefon mi služi za pogovor, včasih tudi za listanje 
internetnih strani, a to se ne dogaja pogosto. Zgo-
di se namreč, da telefon izgubim in tedaj ga sploh 
ne pogrešam. Prepričana sem, da telefoni vpliva-
jo na otroško domišljijo, zato tudi svojim dekletom 
uporabo telefona omejujem. V počitnicah je to do 

tri ure dnevno, v času pouka le uro na dan. In tega se striktno držimo. 
Mnenja sem, da telefoni in internet, ki mu otroci vse bolj verjamejo, vpli-
vajo na zadovoljstvo z življenjem. 

Boštjan Lokan, Luče
Telefon uporabljam za pogovor in pošiljanje 

sporočil, le redko pa »prelistam« internet. Zase 
ne bi rekel, da sem zasvojen s telefonom. Zve-
čer ga celo ugasnem in šele zjutraj vklopim na-
zaj. Tudi moji otroci nimajo svojih telefonov. A 
ker delam v gostinstvu, imam priložnost opa-
zovati ljudi, ki brez svojih naprav ne morejo. Po-
gosto se zgodi, da pridejo na pijačo s prijatelji, potem pa vsak pose-
že po svojem telefonu in se z njim ukvarja, namesto da bi se pogovar-
jali med seboj. To je bolj razširjeno med tujci in mladino, domačini pa 
se pogovarjajo. 

Danijela Lončar, Nazarje
Računalnik in telefon uporabljam vsakodnev-

no, predvsem v službi. Socialna omrežja mi slu-
žijo za kontakt s potencialnimi strankami. Sama 
namreč veliko ustvarjam in svoje izdelke preds-
tavim na internetu. Kot učiteljica opažam, da star-
ši in njihovi otroci preveč uporabljajo telefone in 
jih imajo skoraj vsi že na nižji stopnji. Svoje otro-
ke sama preusmerjam v igro, saj se mi zdi, da tako krepijo domišljijo in 
ustvarjajo zdravo okolje za svoje nadaljnje izražanje. Ne vem pa, zakaj 
starši vodijo svoje otroke na sprehod, ko z eno roko držijo svojega otro-
ka, v drugi pa telefon in po njem surfajo, namesto da bi se posvetili po-
govoru in igri. 

Herman Prelesnik, Solčava
Komunikacijska sredstva, računalnik in tabli-

co, uporabljam zelo redko, telefon pa po potre-
bi, kolikor pač rabim za nemoteno delo. Zdi se 
mi, da ne pretiravam z njegovo uporabo in ga ne 
uporabljam za surfanje po družbenih omrežjih. 
Svoj prosti čas raje izkoristim za bolj zanimivo 
sproščanje. Sicer pa imam občutek, da današnja 

mladina zelo pretirava z uporabo telefonov. Takoj, ko ima kakšno minut-
ko časa, že tipka po njem in nekaj brklja. 

Konrad Marovt, Bočna
Pogosto imam občutek, da telefon malo upo-

rabljam, a tudi to nanese kar veliko pogovorov. 
Uporabljam ga namreč le za pogovor in pošilja-
nje sporočil. Sem generacija, ki ne uporablja ve-
liko interneta, to pa posledično pomeni tudi manj 
informacij. Teh imajo mladi zelo veliko. A ob pre-
veliki uporabi telefona izgubljajo pristen stik s so-
govornikom. Tudi otroci zaradi uporabe interneta ne krepijo svoje domi-
šljije in se skoraj ne družijo. 

Pripravila in fotografirala Marija Šukalo

Življenje na podeželju, kot ga ži-
vimo tudi Zgornjesavinjčani, je nek-
daj otroke in mlade »varovalo« pred 
marsikatero ne najbolj zdravo skuš-
njavo, ki jo je s sabo prinašala hit-
ra modernizacija življenja. Danes te-
mu ni več tako. Tudi podeželanom je 
na dosegu rok večina novodobnih 
udobnosti, kar je tudi prav, a z njimi 
prihajajo določene pasti. Eni izmed 
najbolj razširjenih in zaskrbljujočih 
sta zasvojenost z digitalnimi medi-
ji in videoigrami. Slednjo je Svetov-
na zdravstvena organizacija letoš-
njega junija prepoznala kot psihič-
no motnjo.

TUDI ODRASLI VSE BOLJ 
DIGITALNO ZASVOJENI

Splet in digitalni mediji: pametni 
telefoni, tablice, televizija …, skrat-

Kot je pokazala spletna anketa, 
narejena pri Ipsosu za podjetje Hu-
awei, kar 30 odstotkov slovenskih 
uporabnikov tudi na stranišče ne 
gre brez svojega pametnega telefo-
na, med spanjem ga ima poleg sebe 
skoraj 70 odstotkov anketiranih, 56 
odstotkov anketirancev pa ima tele-
fon ob sebi več kot 13 ur na dan. Tu-
di tuje raziskave kažejo na narašča-
nje števila zasvojenih z internetom, 
po nekaterih ocenah (spletna plat-
forma ScienceDirect) bi lahko imelo 
omenjene težave že več kot 210 mi-
lijonov ljudi po vsem svetu.

PREPOGOSTA RABA SODOBNIH 
TEHNOLOGIJ IMA DOKAZANO 

NEGATIVEN VPLIV
Prav zato je še toliko bolj po-

membna osveščenost staršev pri 

ka, sodobne tehnologije vladajo na-
šemu vsakdanjiku, saj so nam v raz-
ličnih oblikah večino časa na voljo. 
Stanje ni zaskrbljujoče le med otro-

ki in mladimi, kot opozarjajo na Na-
cionalnem inštitutu za javno zdrav-
je (NIJZ), tudi odrasli postajamo vse 
bolj digitalno zasvojeni. 
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Tema tedna, Aktualno

navajanju in nadzorovanju otrok 
glede uporabe digitalnih medijev. 
Otrokom se nove tehnologije hitro 
priljubijo, so tudi zelo učljivi in radi 
posegajo po novostih. A, kot opo-
zarjajo na NIJZ, ima prepogosta ra-
ba sodobnih tehnologij na otroke 
in mladostnike dokazano negati-
ven vpliv. 

Kljub temu starši digitalne na-
prave preveč radi ponudijo tudi ze-
lo majhnim otrokom. Pediatri sve-
tujejo nujno omejevanje njihove 
rabe; otroci med 3. in 5. letom so 

pred zasloni lahko največ eno uro 
na dan, tisti med 6. in 18. letom pa 
največ dve uri na dan. Takšne ome-
jitve se številnim odraslim zagoto-
vo zdijo pretirane, ampak na NIJZ 
pravijo, da svetovna stroka glede 
na vedno bolj dokazljivo škodlji-
vost teh naprav za možgane v ob-
dobju rasti vse bolj zagovarja celo 
popolno neuporabo sodobne teh-
nologije do 12. leta starosti. 

Malce tolažilen je zgolj poda-
tek, da po lanskih podatkih Euros-
tata spada Slovenija med evrop-
ske države z najnižjo stopnjo ak-
tivnih mladostnikov na družbenih 
omrežjih (80 odstotkov). Nižjo ima 
le Francija (77 odstotkov), medtem 
ko je v državah z najvišjo stopnjo 
(Belgija, Danska in Madžarska), na 
družbenih omrežjih aktivnih kar 97 
odstotkov mladostnikov. 

Tatiana Golob

Dr. Nada Trtnik, 
zakonska in družinska terapevtka, 
Terapevtski inštitut Odnos:

»Uporaba tehnologije na otroke 
vpliva na različne načine. Tako na 
negativne kot na pozitivne. Potreb-
no pa je vedeti, da pogosta uporaba 
digitalnih naprav aktivira centre za 
sproščanje hormona zadovoljstva in 
posledično lahko postane raba zas-
vajajoča. Zato naj starši vsekakor 
omejujejo njeno uporabo. 

Če kot starš pustiš otroku, da pre-
več časa preživlja ob teh napravah, 

otrok posledično ne bo razvijal nujnih sposobnosti za druženje s sovrstni-
ki, kreativnosti in ustvarjalnosti ob izdelovanju raznih izdelkov z uporabo 
rok. Otroci in mladostniki se morajo učiti veščin za življenje. Da se učijo 
skrbeti zase, za dom, ustvarjati … Da se učijo rokovati s čustvi, odnosi … Za 
nekaj časa pa je digitalna tehnologija lahko super varuška za otroke, mla-
dostnike, način za preganjanje dolgčasa, način za umiritev čustva. Ampak 
poudarjam, da le v omejeni količini.«

30 % 
slovenskih anketirancev 
ne gre na stranišče brez 
svojega pametnega 
telefona

OŠ LJUBNO OB SAVINJI IN OŠ FRANA KOCBEKA GORNJI GRAD

Vstop v šolo za prvošolce poseben dogodek

Na Ljubnem sta ravnatelj mag. Samo Kramer (v sredini) in podžupan občine Toni Špeh 
učencem razdelila rumene rutice. (Foto: Matej Vrečer)

V Gornjem Gradu so učenci s starši prisluhnili pozdravnim besedam ravnateljice mag. 
Blanke Nerad (levo) in župana Stanka Ogradija (desno zadaj). (Foto: ŠMS)

V ponedeljek, 3. septembra, so se učen-
ci prvih razredov prvič podali v šolo. Med nji-
mi so bili tudi tisti, ki bodo obiskovali Osnovno 
šolo Frana Kocbeka v Gornjem Gradu in podru-
žnični šoli v Bočni ter Novi Štifti in OŠ Ljubno 
ob Savinji.

Na ljubenski šoli so prvošolce v družbi star-
šev sprejeli v športni dvorani, saj je bil prvi dan 
namenjen le spoznavanju in druženju. Otroke 
so razveselili z lutkovno predstavo. Nato sta jih 
pozdravila ravnatelj mag. Samo Kramer in pod- 
župan občine Toni Špeh. Vsak učenec je dobil 
rumeno rutico, zaradi katere bo na cesti veliko 
bolj opazen in varen. Najlepši del prvega šol-
skega dne pa je vsekakor bilo druženje z razre-

dničarko in pogostitev, ki je za vse nove šolarje 
vedno nekaj posebnega.

V Gornjem Gradu so učenci s starši prisluhni-
li pozdravnim besedam ravnateljice mag. Blan-
ke Nerad in župana Stanka Ogradija. Vsakega 
učenca je sprejela razredničarka in mu v družbi 
ravnateljice podarila knjigo, rumeno rutico, kapo 
in še nekaj malenkosti v priročnem nahrbtniku. 
Po sprejemu so se učenci v jedilnici posladkali s 
tortico, starši pa so dobili podrobnejša navodila 
in informacije pri razredničarkah in ravnateljici.

Učenci so si ogledali lutkovno predstavo o Pi-
kapoki, pikapolonici, ki je skrbela za varnost v 
prometu. V predstavi so aktivno sodelovali. Za 
ozaveščanje o varnosti v prometu so s predsta-
vo poskrbeli v zavodu Varna pot.

ŠMS
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Gospodarstvo

OBČINA REČICA OB SAVINJI

S podpisom pogodbe zaveza 
za zeleno občino

Župan občine Rečica ob Savi-
nji Vinko Jeraj je prejšnji ponede-
ljek v kampu Menina ob prisotnosti 
Jureta Kolenca, člana zelene eki-
pe, in nekaterih občanov podpisal 
listino Zelene politike slovenskega 
turizma. S tem Občina Rečica ob 
Savinji tudi formalno sprejema de-

set trajnostnih načel, s katerimi se 
zavezuje k trajnostnemu delovanju 
in nenehnemu prizadevanju za iz-
boljšave.

IMENOVANA ZELENA EKIPA
Občina se je odločila za pridobi-

tev znaka Slovenia Green in je v le-
tošnjem juniju v ta namen imeno-
vala zeleno ekipo. Ta bo bdela nad 
izvajanjem projekta in sodelova-
la pri pridobivanju potrebnih po-
datkov. 

Že pred časom je bil na sple-
tnih straneh občine objavljen vpra-
šalnik in povabilo občanom k iz-
polnjevanju ankete. Poleg obča-

nov anketirajo tudi obiskovalce in 
predstavnike turističnega gospo-
darstva v občini. 

OCENE OBČINE V PETIH 
KATEGORIJAH

Preko celovitega vodenega po-
stopka bodo pridobili natančen 
vpogled v trajnost tukajšnje desti-

nacije na področju turizma in znak 
Slovenia Green Destination zlate, 
srebrne ali bronaste barve. V okvi-
ru aktivnosti za pridobitev znaka, 
ki naj bi jih zaključili predvidoma 
do konca letošnjega leta, bo ob-
čina ocenjena v petih kategorijah.

V prvi polovici prihodnjega le-
ta bodo s pomočjo ugotovitev in 
smernic pripravili še akcijski načrt 
ukrepov in dodatnih aktivnosti 
usmerjenih v to, da bo destinacija 
še bolj prijetna in prijazna za vse, 
ki na tem območju živijo ali delajo, 
pa tudi za vse obiskovalce.

Marija Lebar

OBČINA SOLČAVA 

Obsežna prenova središča vasi

Županja Katarina Prelesnik: »Z 
izvedbo projekta bomo znatno 
izboljšali varnost pešcev, zlasti 
najmlajših.« (Foto: Marija Lebar) 

V mesecu septembru bo Občina 
Solčava pričela z izvajanjem pro-
jekta ureditev centra vasi Solčava, 
za katerega je z gradbenim podje-
tjem Kostmann d. o. o. iz Slovenj 
Gradca podpisala gradbeno po-
godbo v vrednosti skoraj 268 ti-
soč evrov. 
PROJEKT BODO IZVAJALI V DVEH 

FAZAH
Prva faza bo potekala do kon-

ca oktobra, z drugo fazo bodo na-
daljevali v prihodnjem letu, in sicer 
od aprila do junija. Namen projek-
ta je predvsem izboljšanje varnosti 
pešcev, zato bodo na novo zgradi-
li pločnik od podružnične osnovne 
šole do naselja Klobaša. 

VEČJIH ZAPOR PROMETA NE 
PRIČAKUJEJO

Izvedli bodo tudi javno razsvet-
ljavo in ostalo pripadajočo opre-
mo. V središču vasi bodo uredili še 
parkirišča in nekaj dotrajanih od-

UMEŠČANJE ODSEKA HITRE CESTE NA NAŠEM OBMOČJU ŠE ČAKA NA USTAVNO PRESOJO

Izpolnjena še ena točka iz protokola o tretji razvojni osi 

Kitajsko podjetje Hisense, ki je prevzelo Gorenje, je napovedalo, da 
bo v Velenju začelo proizvodnjo televizijskih aparatov, in sicer mili-
jon na leto. To pomeni okoli 3.500 na dan. Nekdanja Elektronika Vele-
nje, ki je šla v stečaj leta 2003, jih je izdelala največ tisoč na dan. Od-
prli bodo nekaj sto dodatnih delovnih mest. Tako je jasno, da bo pro-
met v Velenje in iz njega, tudi zaradi tega zelo povečan, in da je pro-
jekt 3. razvojne osi v tem delu Slovenije nujen.

Župan Vinko Jeraj (levo) je ob prisotnosti Jureta Kolenca, člana 
zelene ekipe, podpisal listino Zelene politike. 

(Fotodokumentacija občine) 

sekov obstoječega pločnika. Več-
jih ovir ali zapor prometa pri izva-
janju del ne pričakujejo. Projekt bo 
občina sofinancirala z nepovratni-
mi sredstvi 23. člena zakona o fi-
nanciranju občin. 

Marija Lebar

Odbor za izgradnjo tretje razvoj-
ne osi se je prejšnji teden zbral na 
Koroškem na predstavitvi Študi-
je posodobitve cestnih povezav na 
odsekih Slovenj Gradec–Dravograd 

in Otiški vrh–Holmec. Predstavitve 
se je udeležil tudi minister za infra-
strukturo dr. Peter Gašperšič in pri 
tem spregovoril tudi o umeščanju 
odseka tretje osi na našem obmo-
čju, ki še čaka na ustavno presojo.

ODLOČITEV ZA GRADNJO JE 
JASNA IN DOKONČNA

Na dogodku je minister izrazil 
upanje, da se bo pobuda za ustav-
no presojo prostorskega umešča-
nja na južnem delu tretje razvojne 
osi razrešila čim prej. Hkrati je po-
udaril, da je bila odločitev države, 
da se ta cesta gradi, jasna in do-
končna. 

Z omenjeno študijo je DARS pre-
veril izvedljivost različnih scenarijev 
po gradbeno-tehničnih, okoljskih 
in prostorskih kriterijih ter kriterijih 
ekonomske upravičenosti ob upo-
števanju širših ekonomskih učinkov 
za posodobitev cestnih povezav na 
odseku Slovenj Gradec–Dravograd 
in Otiški vrh–Holmec. 

DARS NA DELU KOROŠKEGA 
ODSEKA ŽE ODKUPUJE ZEMLJIŠČA

Minister Gašperšič je ob tem 
spomnil, da leta 2014, ko je ministr-
stvo za infrastrukturo začelo pogo-
vore s Korošci o tretji razvojni osi, 
ni bil znan niti investitor projek-

ta. Že naslednje leto je bila spre-
jeta odločitev, da bo projekt izpe-
ljal DARS. Sprejeta je bila tudi ured-
ba, s katero je bilo končano ume-
ščanje tretje razvojne osi na juž-
nem delu. 

Marija Lebar1.000.000
televizijskih aparatov na leto 
namerava v Velenju proizvesti 
podjetje Hisense, kar bo potrebo 
po 3. razvojni osi še povečalo.
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SEJEM AGRA, GORNJA RADGONA

Razglasili začetek evropske trgatve

Slovesnosti je prisostvoval tudi hospes Miha Fajfar, mozirski trški 
viničar v družbi vinske kraljice Katarine Pungračič. 

(Foto: Jože Miklavc)

Na sejmu Agra v Gornji Radgo-
ni so priredili veliko slovesno po-
vorko Društva Evropskega reda vi-
tezov vina v čast prve razglasitve 
evropske trgatve. Čast organizaci-
je je pripadla slovenski organiza-
ciji tega reda. Iz celjskega omiz-
ja so na slovesnosti sodelovali tu-
di nekateri člani slovenskega re-
da z vodjem Jožetom Tominškom 
in hospesom Mihaelom Fajfarjem, 
mozirskim trškim viničarjem.

Senator prokonzul sloven-
skega reda Tomislav Kovačič je 

prebral izjavo o vinskem letu in 
vinskem letniku, nato pa so vi-
tezi vina podali izjavo: »Trga-
tev na vinskem kontinentu Evro-
pa se lahko začne 28. avgusta.« 
Čeprav so z letošnjo rekordno 
zgodnjo trgatvijo že pričeli, se je 
svečanost na odru sejma odvila 
v spremstvu vinske kraljice Ka-
tarine Pungračič, častnega evan-
gelijskega škofa Geze Erniša s 
kraljičinim vinom in simbolično 
trgatvijo avtohtone ranine. 

Jože Miklavc

RUŠENJE TRGOVSKEGA OBJEKTA V LJUBIJI

Zadrugo bo zamenjal Spar

Trgovski objekt nekdanje zadruge počasi izginja in prepušča mesto 
objektu Spar Mozirje. (Foto: Benjamin Kanjir)

V preteklem tednu je propada-
joči trgovski objekt Zgornjesavinj-
ske kmetijske zadruge v stečaju 
po dobrih desetih letih od postavi-
tve začel izginjati. Osnovna dejav-
nost se v njem že par let ni izvaja-
la, ugibanj, kaj bo z objektom v Lju-
biji oziroma prostorom, na katerem 
stoji, pa je bilo odtlej precej. Sedaj 
je znano, da v mozirsko občino pri-
haja Spar.

GRADBENO DOVOLJENJE ZA 
RUŠENJE ERIDI

Na Upravni enoti Mozirje so 
gradbeno dovoljenje za rušenje tr-
govskega objekta in zunanje sa-
mostoječe nadstrešnica izdali po- 
djetju Erida d. o. o. iz Škofljice. Z de-

DRUŽBA JVG BO GRADILA 
TRGOVSKI OBJEKT ZA SPAR
Še ena gospodarska družba iz 

Škofljice, JVG d. o. o. pa je na uprav-
ni enoti pridobila gradbeno do-
voljenje za gradnjo trgovskega 
objekta Spar Mozirje. S tem naj bi 
bilo konec ugibanj o tem, kaj oziro-
ma kateri trgovec bo na tem mes-
tu nadomestil nekdanjo Zgornjesa-
vinjsko kmetijsko zadrugo.

S prihodom Spara, ki je franši-
zo poleti že odprl v Nazarjah, bodo 
Zgornjesavinjčani dobili še enega 
ponudnika več, ki se bo trudil, da 
bi svoje denarnice praznili ravno 
pri njem.

Benjamin Kanjir
montažnimi deli so pričeli v drugi 
polovici avgusta. Odtlej je od stav-

be ostala zgolj notranja betonska 
montažna konstrukcija. 

ZMANJŠEVANJE RAKA DEBELEGA ČREVESA IN DANKE

Dobri rezultati povečujejo zaupanje v Program Svit

Zgornjesavinjski zdravstveni dom Nazarje je v sodelovanju z 
Nacionalnim inštitutom za javno zdravje spomladi organiziral 

osveščanje ljudi o boleznih, ki se tičejo debelega črevesa. 

Odzivnost vabljenih v Program 
Svit na ravni države in celjske re-
gije je 65-odstotna, so sporočili 
iz celjske območne enote Nacio-
nalnega inštituta za javno zdrav-
je. Občine v regiji z najvišjo odziv-
nostjo so Nazarje in Luče (74 od-
stotkov), Vransko in Šmartno ob 
Paki (73), Rečica ob Savinji in Ra-
deče (72) ter Polzela (70). Občine 
z najnižjo odzivnostjo oziroma z 
odzivnostjo pod 60 odstotkov so 
Bistrica ob Sotli, Rogaška Slatina 
in Vitanje. 

Program Svit je Državni program 
presejanja in zgodnjega odkriva-
nja predrakavih sprememb in ra-
ka na debelem črevesu in danki. 
Na Celjskem je v primerjavi z le-
tom 2017 odzivnost vabljenih v prvi 
polovici leta 2018 narasla za tri od-
stotke. Trenutno na tem območju 
ni občine, ki bi imela odzivnost v 
povprečju nižjo od 50 odstotkov. 
Le v občinah Vitanje in Ljubno je 
odzivnost pri moških nižja od 50 
odstotkov.

IS, foto: Primož Vajdl
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MATEVŽ LENARČIČ ZAPUSTIL ZGORNJO SAVINJSKO DOLINO

Najboljši svetovni pilot leta 2013 se je 
odločil preseliti

Po neuradnih podatkih naj bi se Matevž 
Lenarčič vrnil v rodno Trbovlje. (Foto: MŠ)

Matevž Lenarčič, biolog, letalec, alpinist, fo-
tograf in okoljevarstvenik se je po treh desetle-
tjih bivanja na Rečici ob Savinji odločil preseliti 
v drug kraj. Po neuradnih podatkih naj bi se po 
očetovi smrti vrnil v rodno Trbovlje. 

Lenarčič si je pred petimi leti prislužil laska-
vi naslov najboljšega svetovnega pilota. Le-
ta 2012 je namreč že drugič obletel zemeljsko 
oblo z ultralahkim letalom. Avtor številnih mo-
nografij je prejel tudi srebrni grb Občine Reči-
ca ob Savinji.

Sicer pa je okoljevarstvenik v zadnjem času 
na svojih letalskih poteh meril črni ogljik. Zase 
sicer pravi, da bistvo njegovih podvigov niso re-
kordi. Njegova življenjska filozofija je preprosta. 
Namesto iskanja službe poiskati način življenja, 
ki zadovoljuje in omogoča preživetje. »Torej ves 
moj čas je prosti čas, dopust, zato ne čakam na 
pokojnino ali na oddih na morju,« je v enem od 

intervjujev povedal Lenarčič, ki bo sedaj svoje 
življenjsko pot nadaljeval izven naše doline. 

Marija Šukalo

IVO MILOVANOVIČ JE PRESTAVIL V TRETJE ŽIVLJENJSKO OBDOBJE 

»Delo v novinarstvu na splošno ni 
»šiht«, temveč način življenja«

Znani televizijski obraz športne-
ga področja TV Slovenija, že dese-
tletje in več Mozirjan Ivo Milovano-
vič, ustanovitelj akcije Športnik leta 
Zgornje Savinjske doline, se je sredi 
poletja po 45 letih redne zaposlitve 
upokojil. Kot je povedal, to ne pome-
ni, da je povsem odložil novinarsko 
delo. Ob družini, prijateljih in v sose-
ski Kolovrat (Ljubija) bo zaživel bolj 
sproščeno, ob tem pa bo še naprej 
kreiral prireditve in sodeloval pri za-
nimivih športno-novinarskih ter do-
brodelnih projektih. 

- Sredi letošnjega poletja ste se upokojili 
z lepim seštevkom delovne dobe. Je ta preo-
brat v življenju težka ločnica od dinamične-
ga novinarsko-reporterskega dela?

Očitno mi je bilo usojeno, da sem povezan s 
športom. Že v srednji šoli sem bil dopisnik ta-
kratnega Celjskega tednika in to je bila prva po-
vezava s športnim novinarstvom. Ob in po štu-
diju sem ostal v Ljubljani, na RTV Slovenija dobil 
štipendijo in zaposlitev ter ostal tam na »začas-
nem« delu več kot 45 let.

- Kako se spominjate tistega obdobja, ko 
je deček prerasel v fanta, moža in mu je sča-
soma športnost postala delo, zaposlitev in 
poslanstvo? 

Osnova vsega je, da moraš ljudi spoštovati. 
Na drugo mesto postavljam neprestano izobra-
ževanje. Jaz sem doživel prehod s papirja na ra-
čunalnik, s črno-belega TV na barvnega, iz Ju-
goslavije v Slovenijo, iz propelerskega letala v 
reaktivnega. Spoštoval sem zasebnost posame-
znika in cenil poštenost. Vedno pa sem odvračal 
egoizem, zahrbtnost in laži.

- S televizijo kot medijem, ki je spremljal 
sprva vašo športno in kasneje več kot štiri 
desetletja delovno kariero, ste se srečali že 
kot dijak in študent. Vas je življenje komen-
tatorja na televiziji prevzelo že v mladosti? 

Tako je, delo v novinarstvu na splošno ni 
»šiht«, temveč način življenja. Preprosto si vpet 
vse dni v tednu, 24 ur na dan, več desetletij ali 
drugače, celo življenje. Imam veliko srečo, da 
je moje delo tudi moj hobi, od katerega živim. 
V tem pa mora človek imeti tudi srečo z druži-
no in sodelavci, jaz sem jo imel in še smo trdno 
povezani.

- Vaša specialnost je bilo umirjeno delo te-
levizijskega poročevalca dogajanj na špor-
tnih poligonih. Kaj vas je najbolj zaznamo-
valo?

Težko bi sam sebe ocenil, vendar mislim, da 
sem bil vedno pošten in skromen. Pravzaprav 
sem v vsem, kar sem počel, užival. Potepanje 
po svetu ti prinese marsikaj, prijatelje, znance, 
spoznaš drugo kulturo, hrano …, tako bolj ceniš 
domače, naše, svoje.

- Zdi se, da ste precej karakterja uporab-
ljali skozi vaše življenje in delo kot gene oče-
ta, ki je bil visok vojaški starešina. Pa last-
nosti po mamini strani? 

Ja, oče je bil vojak v pravem pomenu besede, 
vendar topel človek. Doma je bila komandantka 

Ivo Milovanovič: »Udeležujem se 
humanitarnih prireditev in poskušam 

pomagati drugim ter seveda veliko časa 
namenim pripravi in izvedbi prireditve 

Športnik leta Zgornje Savinjske doline.« 
(Foto: Jože Miklavc)

»Ne morem skriti, da so bili uspehi 
naših klubov, državnih reprezentanc v 
rokometu in nogometu vrhunci vzduš-
ja in zanosa, ki pa se kot trenutna ev-
forija dotaknejo vsakega normalnega 
sopotnika tega.«
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mama. Vzgoja, tako moja kot sestrina, pa je bila 
njena. Zahtevala je red, disciplino in naju vzga-
jala, da sva delala, bolje rečeno pomagala in pa-
zila na svoje stvari. Kar nekaj od tega je ostalo.

- Kdaj, kje so se prekrižale stezice z vašo 
simpatijo, ljubeznijo, življenjsko sopotnico, 
Celjanko Tatjano Paušer in ste z njo postali 
družina s čudovito hčerko, zdaj z dvema vnu-
kinjama? 

S Tatjano sva se spoznala v Celju že v gim-
naziji. Oba sva bila športnika, ona bistveno bolj-
ša od mene. To je šlo skupaj, pa še kaj drugega. 
Šport in življenje je prineslo hčerko Tjašo in dve 
vnukinji, vse imava zelo rada. Taja in Brina sta 
navihanki, ki živita bistveno drugačno življenje, 
kot sem ga jaz in babi Tatjana. Priznam, da vča-
sih kar ne razumem te drugačnosti, a je najpo-
membnejše, da so mladi in mi vsi skupaj srečni.

- Vaše življenje je bilo razpeto med Ce-
ljem, Ljubljano in v zadnjih petnajstih letih 
Mozirjem, točneje Ljubijo, kjer imate zdaj 
svoj dom. Bo zdaj končno več miru za vašo 
dušo in telo? 

Upam, da bo nemira še veliko. Veliko sem poto-
val, več kot tisoč letalskih poletov in na srečo tu-
di pristankov na vseh celinah. Delal sem skoraj 
v 100 državah, opravil več kot 2.200 neposrednih 
televizijskih prenosov, javljanj, reportaž. Vse to je 
zgodovina za moj spomin. Sem človek za danes 
in jutri. Ljubljana, Mozirje, pa tudi Celje so zdaj 
moje glavne poti. Na srečo je še veliko neizpol-
njenih načrtov in s tem povezanih želja!

- Kljub pogojem za upokojitev pred letom 

in več nazaj ste vztrajali in presegli običajen 
iztržek polnih delovnih let, kar je za stresne, 
naporne poklice redkost. Kaj vas je kar od-
neslo za še nekaj let povrh?

Res je, da sem kot javni uslužbenec, kar novi-
narju ni bilo nikoli v ponos, tudi meni ne, izpol-
nil pogoje za upokojitev, vendar mi je zakon po-
daljšal mojo redno zaposlitev še za leto. Že prej 
sem povedal, delo je bilo moj hobi, od katerega 

sem redno, vsakega 15. v mesecu, 41 let dobival 
boljšo ali slabšo plačo. Ob tem je bilo na prvem 
mestu včasih še kaj boljšega. 

- Na zeleni oazi v mirnem kotičku nad Mo-
zirjem ste ob lepem domu odkrili poseben 
konjiček, vrtnarjenje, urejanje ambienta, ki 
je trdo delo. Vas to sprošča in priganja k fi-
zični aktivnosti?

Delo okrog hiše je zame hobi, razvedrilo in, če 
hočete, posebna sprostitev. Tudi v tem je malo 
športa. In tistega, nazaj k naravi!

- Kako vidite življenje zdaj, ko ste potegnili 
črto, ko ste javnosti in morda kakšnemu va-
šemu rivalu z delovnega področja povedali 
čisto resnico, ko ste podelili male očitke pe-
ščici prenapetežev?

Če mislite na egoistično obnašanje kolegov 
Laurenčiča in Žibrata, da s prijateljem komen-
tatorjem Andrejem Staretom nisva dobila ob 
slovesu z nacionalne televizije vsaj simbolič-
ne poslovilne priložnosti komentiranja na leto-
šnjem finalu SP v nogometu, je več kot jasno, 
kakšna človeka sta, kakšni so pač nekateri. Ko-
lega Jerković me je morda »v tolažbo« povabil v 
studijski del ob finalu, a sem vabilo zavrnil. Na 
to sem na nek način že pozabil. Naj razmišlja-
jo o tem drugi.

- Poleg številčne bere dogodkov v tisočih 
so tu posebni dogodki, ljudje, prijateljske ve-
zi. Kaj in koga boste ohranili v spominih za 
vselej?

Udeležil sem se res veliko olimpijskih iger, SP, 
EP, reprezentančnih tekem, finalnih obračunov v 

nogometu in rokometu, pa tudi veslaških regat. 
To so moji lepi spomini, ti bodo ostali. V vseh teh 
letih sem imel izjemne sodelavce tako na RTV 
Slovenija kot med strokovnih sodelavcih, soko-
mentatorjih pri prenosih, na primer Uroš Šerbec, 
Roman Pungartnik, Jani Klemenčič, Branko Zu-
pan, Zlatko Zahovič …, še mnogo jih je. 

Največkrat pa sem se imel lepo tudi sam in 
sem v svojem delu zelo užival. Noben poraz »na-
ših, mojih« zame ni bil katastrofa, bil je le razlog 
za boljši jutri. A ne morem skriti, da so bili uspehi 
naših klubov, državnih reprezentanc v rokome-
tu in nogometu vrhunci vzdušja in zanosa, ki pa 
se kot trenutna evforija dotaknejo vsakega nor-
malnega sopotnika tega.

- Znano je, da ste vaše postopno odhaja-
nje z največje RTV hiše v državi izkoristili za 
dokaj spontano nadaljevanje v manjših pro-
jektih zunaj televizije, z izkušnjami, s pove-
zavami vaših športnih in medijskih prijate-
ljev, z idejami in neumornim kreiranjem do-
brodelnosti na javni sceni. Kaj je v tem času 
najpomembnejše?

Ponosen sem na »mojo šolo« za komentatorje 
na Sportklub TV, na TVS so mojo ponudbo zavrnili. 
Udeležujem se humanitarnih prireditev in posku-

šam pomagati drugim ter seveda veliko časa na-
menim pripravi in izvedbi prireditve Športnik leta 
Zgornje Savinjske doline, ki bo kot finalna špor-
tno-družabna prireditev 20. decembra v športni 
dvorani v Mozirju doživela že svojo tretje izdajo. 

Jože Miklavc

»V vseh teh letih sem imel izjemne 
sodelavce tako na RTV Slovenija kot 
med strokovnih sodelavcih, sokomen-
tatorjih pri prenosih, na primer Uroš 
Šerbec, Roman Pungartnik, Jani Kle-
menčič, Branko Zupan, Zlatko Zahovič 
…, še mnogo jih je.«

»Veliko sem potoval, več kot tisoč le-
talskih poletov in na srečo tudi pris-
tankov na vseh celinah. Delal sem sko-
raj v 100 državah, opravil več kot 2.200 
neposrednih televizijskih prenosov, ja-
vljanj, reportaž.«

»Delo v novinarstvu na splošno 
ni »šiht«, temveč način življenja. 
Preprosto si vpet vse dni v tednu, 24 
ur na dan, več desetletij ali drugače, 
celo življenje.«

»S Tatjano sva se spoznala v Celju že 
v gimnaziji. Oba sva bila športnika, ona 
bistveno boljša od mene. To je šlo sku-
paj, pa še kaj drugega. Šport in življenje 
je prineslo hčerko Tjašo in dve vnukinji, 
vse imava zelo rada.«

OBČINA LJUBNO 

Pričetek del na cesti skozi Radmirje
Dolgoletne želje krajanov Radmirja in priza-

devanja občine Ljubno po rekonstrukciji ces-
te ter izgradnji tamkajšnjega pločnika se bo-
do kmalu uresničile. V začetku prihodnjega te-
dna, predvidoma 10. septembra, bo izbrani izva-
jalec podjetje VOC iz Celja pričel z deli na terenu. 
Ob tem bo promet na cesti Radmirje-Gornji Grad 
občasno oviran. Postavljene bodo semaforizira-
ne zapore, promet pa bo izvajalec po potrebi us-
merjal tudi ročno z zastavicami.

DELEŽA DRŽAVE IN OBČINE
Rekonstrukcijo regionalne ceste financira 

država, in sicer v znesku okoli 468 tisoč evrov, 
kar predstavlja 68,5 odstotka celotne investici-
je. Delež Občine Ljubo je 31,5-odstoten in je oce-

njen na 215 tisoč evrov. Občina ga bo pokrila iz 
lastnega proračuna. V okviru občinske investici-
je bo izveden pločnik. 

DO KONCA NOVEMBRA NAJ BI Z DELI 
ZAKLJUČILI

Dela se bodo pričela pri križišču z regionalno 
cesto, ki pelje proti Ljubnemu ob Savinji. Pločnik 
bo tekel do tako imenovane pošte po levi stra-
ni ceste, od tu dalje pa po desni strani vse do 
stare ceste, ki je vodila proti gasilskemu domu. 
Na lokaciji pri stavbi pošte, kjer je sedaj trgo-
vina Kea, bo tudi prehod za pešce in dve avto-
busni postajališči. Dela naj bi bila zaključena do 
konca novembra. 

Marija Lebar
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KULTURNO DRUŠTVO SLAP

Razmišljanja o Cankarjevi in o svoji skodelici kave

Člani so zbrano prisluhnili literarnemu snovanju prisotnih avtorjev. (Foto: Marija Lebar) 

Na rednem mesečnem srečanju so se člani 
Kulturnega društva Slap v prvih dneh avgusta 
sešli v Medgen borzi na Rečici ob Savinji. Ker je 
letošnje leto posvečeno velikemu Ivanu Cankar-
ju, so se stote obletnice njegove smrti spomni-
li tudi v Slapu in večer posvetili refleksijam na 
njegovo črtico Skodelica kave. 

ZNANA ČRTICA – RAZLIČNI ODMEVI 
Zbrani so lahko prisluhnili pesmim, črti-

cam, eseju in pripovedim, ki jih je v njih vzbu-
dila vsem poznana Skodelica kave. Nekateri av-
torji so predstavili osebno izkušnjo ob skodeli-
ci kave, saj marsikdo brez nje težko začne dan. 
Bolj kot o sami kavi je Cankar v svoji črtici razkril 
svojo krivdo in krivico, ki jo je storil materi, pre-
cej razmišljanj o medčloveških odnosih pa je bi-
lo vtkanih tudi v tokratna dela prisotnih avtorjev.

NEVARNA MODA DOLGIH KIKEL
Član Janez Gregorc je ob tej priložnosti dru-

štvu poklonil svojo nedavno, peto iz vrste knjig 
Čas mojega življenja. V njej so številne pripove-
di iz preteklosti ljudi našega okolja. Predsednica 
Albina Rajter se je za darilo zahvalila in prebrala 
krajši odlomek o modi kikel, to je ženskih kril, ki 

so bile zaradi dolžine nevarna ovira ženskam pri 
vsakdanjih opravilih.

Predsednica je zbrane seznanila, da je več čla-
nov društva s svojimi deli sodelovalo na regijskem 
srečanju literatov seniorjev V zavetju besede v Slo-
venskih Konjicah. Poslana dela je prevetrila stro-

kovna komisija, ki je odločila, da se uvrstijo pesmi 
avtorice Rajterjeve na republiško srečanje. 

Večer je z glasbo obogatil Mozirjan Filip Do-
belšek, sicer učenec saksofona na Glasbeni šo-
li Velenje.

Marija Lebar

CITRARSKI VEČER V SOLČAVI

Domačini zaigrali ob svetovno znanem citrarju

Poslušalci, ki so do zadnjega sedeža napolnili Center Rinka, so z zanimanjem prisluhnili 
zvokom citer.

Domačin Franc Roban je zaigral lastno 
skladbo.

Solčavski Center Rinka je v petek, 24. avgu-
sta, pripravil Citrarski večer, ki ga je soorgani-
ziralo Citrarsko društvo Slovenije. Osrednji gost 
prireditve je bil češki citrar Michal Müller. Zai-
grali so tudi domači citrarji in iz celotne Sloveni-
je. Na prireditvi so se z igranjem njegovih skladb 
spomnili preminulega Karlija Gradišnika, poslu-
šalci pa so do zadnjega sedeža napolnili prosto-
re centra.

Po šestih letih so v Solčavi zopet gostili odlič-
nega Müllerja, mojstra improvizacije in sodob-

nih glasbenih zvrsti, izjemnega glasbenika in 
vokalista. Klasično citrarsko izobrazbo je pri-
dobil na dunajskem glasbenem konservato-
riju, njegova glasba pa je na meji med etnom, 
jazzom in bluesom. Piše tudi filmsko glasbo in 
aranžmaje za druge instrumente ter sodeluje z 
mnogimi znanimi glasbeniki v različnih projek-
tih na Češkem in po Evropi, kjer so popularne 
tradicionalne citre.

Poleg njega je nastopilo preko deset citrarjev 
iz Slovenije, med katerimi sta nastopili tudi mla-

di domačinki Tjaša Brglez in Meta Suhodolnik, ki 
se citrarskega znanja učita v Glasbeni šoli Na-
zarje pri Citi Galič, ter Franc Roban iz Solčave, 
ki se je igranja citer naučil sam. Predstavili so 
se z različnimi zvrstmi glasbe, od klasične, slo-
venske popularne in narodno zabavne, tuje do 
lastnih avtorskih skladb.

Dogodek je povezoval predsednik društva 
Peter Napret, goste pa je uvodoma pozdravila 
vodja centra Mateja Brlec Suhodolnik.

Tekst in foto: Primož Vajdl
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ZAVOD STANISLAVA GORNJI GRAD

Ob prvi obletnici delovanja razstava torbic in porcelana

Zavod Stanislava ima za sabo leto dni delovanja. V tem času 
so pripravili kar nekaj razstav in delavnic, ki so privabile obisko-
valce. Tokrat so lahko sodelovali na srečelovu, na katerem zani-
mivih dobitkov ni manjkalo.

Darja Dobovičnik je obiskovalcem z veseljem spregovorila o 
zgodovini torbic. (Foto: ŠMS)

V zbirki porcelana Darje Fale je tudi lepo ohranjen pladenj, star 
okrog 70 let. (Foto: ŠMS)

V prostorih Zavoda Stanislava je 
Darja Dobovičnik pripravila razsta-
vo torbic, Darja Fale pa porcelan. 
Ob praznovanju prve obletnice za-
voda pa so lahko obiskovalci sode-
lovali na srečelovu.

BOGATA ZBIRKA TORBIC
Dobovičnikova zbira torbice iz 

različnih materialov, oblik in name-
na uporabnosti že vrsto let. Ima jih 
že preko sto. Razvrstila jih je glede 
na obdobje, iz katerega izhajajo, in 
na uporabnost. Na ogled je posta-
vila poslovne torbe in kovčke, de-

narnice in torbice za potovanja in 
prosti čas. Zaradi službe je kupo-
vala uporabne torbice v različnih 
barvah, nekaj pa jih je dobila. Opi-
sala je zgodovino posameznih tor-
bic in izpostavila eno, ki jo spomi-
nja na kraljičine torbice, saj je zelo 
masivna in v kraljevskem stilu.

PORCELAN RAZLIČNIH 
OBDOBIJ

Darja Fale je doma shranjeva-
la zanimive stare izdelke iz por-
celana. Zbrala je kar nekaj servi-
sov, večina kavnih in enega čaj-

nega ter zanimivo starinsko poso-
do in vrč, namenjen umivanju. Žal 
vsi servisi niso kompletni, pravi 
pa, da zbirko z veseljem razširi, če 
kdo želi, da njegov porcelan najde 
pravega ljubitelja starin.

Poznavalka na razstavi je ser-
vis, ki je Faletovi zaradi vzorca ze-

lo pri srcu, ocenila za zelo vredne-
ga. Doma ima tudi druge starine, 
nekaj predmetov je podarila mu-
zejski zbirki Zavoda Stanislava. 
Razstavila je še prtičke in vezene 
blazine, ki jih je izdelala teta nje-
nega moža. 

ŠMS

RAZSTAVA DARJE GOLIČNIK V ŠMIHELU NAD MOZIRJEM

Polstenje in rastlinski potisk naravnih materialov postali 
njena poslovna pot

Rastlinski potiski so navduševali številne obiskovalce. (Foto: Marija Šukalo)

Ob 42. Ovčarskem prazniku v Šmihelu nad 
Mozirjem je svoje izdelke na ogled postavila do-
mačinka Darja Goličnik, ki se že pet let ukvarja s 
polstenjem in rastlinskim potiskom. Tako so obi-
skovalci v nedeljo, 19. avgusta, občudovali izdel-
ke, pobarvane z rastlinskimi barvami.

PO ZNANJE NA NIZOZEMSKO
Oblikovalka se je z rastlinskim potiskom sre-

čala na družbenih omrežjih. Način barvanja jo 
je tako pritegnil, da je začela tudi sama ekspe-
rimentirati z različnimi rastlinami. Da bi se izpo-
polnila, se je pred dvema letoma odpravila na 
Nizozemsko. Tam je polega znanja pridobila pri-
jateljstva iz različnih držav sveta. 

KO IZDELEK VZAMEŠ IZ POSODE
»Najlepši trenutek postopka, kjer naravni 

material – svilo, bombaž – obdelaš z barvami 
in rastlinjem, nastopi, ko izdelek vzameš iz po-

sode. Nikoli namreč ne veš, kaj ti bo narava po-
nudila,« je dejala Goličnikova, ki si vzame čas 
tudi za polstenje. Slednje se je, ker ni dobila 
službe, iz hobija razvilo v poslovno pot – pos-

tala je rokodelec. V njeni paleti izdelkov so ta-
ko nakit, oblačila in uporabni premeti za pros-
ti čas. 

Marija Šukalo
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PLANINSKO DRUŠTVO LJUBNO OB SAVINJI

Na Travniku praznovali 40 let koče

Alojz Mikek je prisotnim predstavil zgodovino od Antejevega bivaka 
do sedanje Koče na Travniku. (Foto: Franjo Atelšek)

Koča na Travniku je zadnjo av-
gustovsko nedeljo gostila pisano 
druščino planincev, ki so se ude-
ležili proslave ob 40-letnici posta-
vitve Antejevega bivaka na tem 
mestu. Pred štirimi desetletji so 
namreč takratni ljubenski planin-
ski zanesenjaki predali namenu bi-
vak, ki se je skozi leta razširil v pri-
jetno zatočišče, Kočo na Travniku.

Podpredsednica ljubenske-
ga planinskega društva Brigi-
ta Vrčkovnik je zaradi slabega 
vremena kar v koči kronološko 
predstavila, kako so ljubenski pla-
ninci od želje po postojanki s tr-
dim delom to željo tudi uresniči-
li. Prisotne je pozdravil tudi pod-
predsednik Planinske zveze Slo-

čitvah in delovnih akcijah. Kakšno 
je bilo vzdušje v časih, ko so Lju-
benci postopoma večali Antejev 
bivak v sedanjo kočo, pove Mi-
kekova navedba o izrečenih bese-
dah enega od takratnih prizadev-
nih planincev: »Dajmo še kaj delat, 
da nam bo »fajn«.« In da jim je bi-
lo, so gradili in dogradili priljublje-
no kočo.

Skrajno neprijazno deževno vre-
me in vonj po snegu, ki je prav tega 
dne pobelil sosednjo Raduho, nis-
ta pregnala dobrega razpoloženja 
sicer zdesetkanega števila udele-
žencev. Za to so poskrbeli tudi lju-
benski kulturniki s skečem o bre-
zglavem nabiranju borovnic.

Franjo Atelšek

venije Roman Ponebšek.
Zanimiv pogled na dogodke v 

zvezi z izgradnjo koče je predsta-

vil starosta ljubenskih planincev 
Alojz Mikek. Slednji je bil od začet-
ka prisoten pri vseh ključnih odlo-

MOTORKARSKA GAVDA 2018

Najstarejša motorka za dva para rok štela osem desetletij 

Zmagovalci v vseh kategorijah so prejeli pokale in praktične nagrade. (Foto: Marko Krivec)

Zmagovalec hitrostnega kiparjenja z 
motorno žago Jože Prušnik je izdelal lisico. 

(Foto: Marko Krivec)

Člani Carving team Logarska Dolina so 26. 
avgusta pripravili druženje ljubiteljev lesenih 
skulptur in njihovih izdelovalcev. Na tradicional-
ni Motorkarski gavdi se je dežju navkljub zbralo 
veliko število obiskovalcev in tekmovalcev iz Av-
strije, Hrvaške in Slovenije.

V Solčavskih obšestih, kot so poimenovali 
spravilo lesa in žaganje hloda z amerikanko, se 
je pomerilo osem dvojic. Prvo mesto sta osvo-
jila Solčavana Viktor Moličnik in Jože Prušnik 
ter za sabo pustila avstrijska para. Drugo in 
tretje mesto sta namreč zasedla Dani Lipuš in 
Martin Orasche ter Thomas Orasche in Fabijan 
Lusching. 

V žaganju z motorkami, ki so starejše od 
treh desetletij, se je pomerilo skoraj trideset 
tekmovalcev. Najstarejša žaga je štela več kot 
osem desetletij. Z njo sta hitrost v tandemu 
preizkusila Marko Zidar in Peter Kudej, izde-
lana je namreč za dva para rok. Zmago si je 
»prižagal« Bogdan Vavdi pred Aleksandrom 
Ošepom na drugem in Mihom Mikekom na 
tretjem mestu. 

V hitrostnem kiparjenju z motorno žago so se 
preizkusili Jože Prušnik in Matija Cigljar iz Sol-
čave, Matjaž Ugovšek iz Gornjega Grada, Da-
rio Horbec iz Ivanca na Hrvaškem, Tadej Brglez 
z Ljubnega ob Savinji in Dejan Kastelic iz Stič-
ne. Nastale skulpture je ocenjevala tričlanska 

komisija, svoj glas pa je prispevalo tudi občin-
stvo. Največ točk je osvojil debitant tekmovanja 
Prušnik z lisico, za njim se je uvrstil Brglez s fa-
zanom in Kastelic s frajtonarico. 

Pokale in praktične nagrade sta najboljšim 
izročila županja občine Solčava Katarina Pre-
lesnik in predsednik organizatorja Zdenko Ci-
gljar. Obiskovalci so lahko poskušali kulinarič-
ne dobrote solčavskega aktiva kmečkih žena in 
si ogledali oziroma kupili uporabne izdelke ter 
predmete Franca Strmčnika iz Luč. Za povezo-
vanje dogodka je poskrbel moderator programa 
Dejan Ikovic – Buši, za pravo »gavdo« pa člani 
ansambla Labodi. 

Marija Šukalo
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Iščemo stare fotografije

Leta 1982 so v Mozirju praznovali tri obletnice: 100-letnico 
ustanovitve Savinjskega sokola, 90-letnico olepševalnega društva 

in 95-letnico gasilskega društva. Gasilci so omenjeno obletnico 
obeležili z izgradnjo prizidka h gasilskemu domu, o čemer priča 

arhivska fotografija. 

Zgodovina in narodopisje

Iz zapisov 
Aleksandra Videčnika

Osvobajanje kmetov

Spomini gozdnega delavca 

Franc Slapnik iz Vologa je 
pred drugo svetovno vojno vozil 
les iz graščinskih gozdov na žago 
v Nazarje. Voznike, ki so poleg te-
ga oskrbovali konje v graščini, so 
imenovali graščinski hlapci. De-

lo je bilo trdo in je dnevno traja-
lo po dvanajst ur. Včasih se je po-
dal tudi na splav in delal za lesne 
trgovce.

ZAČETEK ORGANIZIRANJA 
GOZDNIH IN LESNIH DELAVCEV 

V razgovoru za Savinjske novice 
leta 1982 se je spominjal, da se je 
okoli leta 1935 začela organizacija 
gozdnih oziroma lesnih delavcev 
v Zadrečki dolini. Res je, da so bili 
graščinski delavci bolje plačani od 
tistih, ki so delali pri raznih zaseb-
nih lesnih trgovcih in lastnikih goz-
dov, vendar se je tudi med njimi za-
čelo delavsko gibanje. 

ORGANIZATORJI DELAVSKEGA 
GIBANJA V ZADREČKI DOLINI
Slapnik je povedal, da ga je o 

delavskem gibanju podučil Anton 
Levar, nekaj informacij pa je dobil 
tudi od Martina Levarja in Antona 
Kranjca, slednji je bil delovodja 
gozdnih delavcev v Gornjem Gra-
du. Pozneje se je na tem podro-
čju največ angažiral Jože Purnat 
iz Vologa.

OROŽNIKI ŽELELI PRESTRAŠITI 
DELAVCE

Bilo je poleti 1938, ko je Anton 
Kranjc skupaj z Jožetom Purna-
tom sklical delavski sestanek v 

gostilni pri Cajnerju v Vologu. »Ko 
smo se zbirali in nas je bilo že ka-
kih deset, so iznenada v sobo vdr-
li orožniki. Nastal je vik in krik, ne-
kaj nas je zbežalo skozi okno, os-
tali pa so organizatorji Kranjc, 
Purnat in Zamuda. Te so orožni-
ki aretirali in jih odpeljali v Gornji 
Grad. Po zaslišanju so jih izpus-
tili. Govorilo se je, da je sestanek 
izdal eden od delodajalcev, ki so 
na organizacijo gledali z velikim 
sovraštvom,« je povedal Slapnik. 
Orožniki so očitno želeli prestraši-
ti delavce, ker so vedeli, da se ti 
vse bolj povezujejo.

Revolucionarno leto 1848 je v 
marsičem spremenilo tedanje živ-
ljenje, pomenilo je tudi mejnik v 
narodnostnem in socialnem doga-
janju slovenskega naroda. Na ne-
katerih kmetijah so se ohranile li-
stine o nakupu zemljišč od gospo-
ske. Ohranjene so tudi knjižice, v 
katerih so vpisane dajatve, ki jih je 
moral podanik plačevati graščini v 
denarju, delu in pridelkih.

DOMINIKALNA IN RUSTIKALNA 
POSEST

Gornji Grad je upravljal obse-
žna posestva po svojih uradih, ti 
pa so pobirali obveznosti od kme-
ta. Po »patentu« Marije Terezije iz 
leta 1751 so lahko graščaki proda-
jali posest kmetom podanikom. Li-
stine iz druge polovice 18. stoletja 
pričajo o prodaji zemlje tudi v na-
ši dolini, vendar s posebnimi obve-
zami in po posebnimi pogoji. Tovr-
stne listine so imenovali »prodajno 
pismo« (Kaufbrief). Tako pridoblje-
na posest se je imenovala »domi-
nikalna«, medtem ko so posest, ki 
je kmetu že dlje pripadala, imeno-
vali »rustikalno«. Oboje je bilo v ra-
znih listinah točno navedeno.
PRIMER PRODAJNEGA PISMA PRI 

TIRŠKU
Zelo zanimiv primer listin je bil 

najden pri Tiršku na Dobrovljah. 
Prodajno pismo glasi na Sebas-
tiana Forštnerja in je bilo napi-
sano 19. aprila 1782 na Žovneku, 
ki je takrat predstavljal graščin-
sko oblast za to območje: »Franc 

Leopold, svobodni gospod (Frei-
herr v. Curti), priznam v svojem in 
imenu mojih dedičev Sebastianu 
Forštnerju, mojemu podložniku, ki 
nam je dal v spoštovanju vedeti, 
da je prevzel Tiršekovo kmetijo od 
ene meje do druge meje z vsem 
pripadajočim in gozdom vred, za 
dogovorjeno kupnino (Kaufschil-
ling) v pravo last.«

KMET ŠE VEDNO PODANIK 
GOSPOŠČINE

Nato sledi navedba o viši-
ni davščine v denarju in pridel-
kih. Ločene so dajatve graščini 
in državi. Kupna pogodba velja 
le, če ne bo brez soglasja grašči-
ne posest odprodal ali kako dru-
gače spremenil. Če bo izkazoval 
določeno spoštovanje, bo deležen 
zaščite graščine. Vsa ta določila in 
uvodno besedilo jasno dokazuje-
jo, da je bil kmet Tiršek še vedno 
podanik Žovneške gospoščine in 
ne svobodnjak.

Da so ugotovili količine dajatev 
v pridelkih, so opravili popis po-
sestva in na teh osnovah določi-
li, kaj in koliko bo treba letno od-
dati gospoščini. Listina o takšnem 
popisu je ohranjena za Tiršekovo 
kmetijo iz 18. stoletja.

DEDNE IN NEDEDNE PRAVICE
Nekatere pravice so se podedo-

vale, nekatere pa je bilo treba za 
vsak rod znova pridobiti. Tako je 
jasno razvidno, da je sin Sebasti-
ana Anton moral ob prevzemu po-
sestva po očetu graščino zaprosi-

ti za »zaščito«. S tem se je hkrati 
izrekel kot podanik. Takšno zašči-
tno pismo je bilo izdano 19. junija 
1807 na Žovneku, imenovali so ga 
(Schiermbrief), podpisal pa ga je 
graščak (Nicolaus v. Kegross). Tak-
rat torej ni bilo več na Žovneku be-
neške plemenitaške družine Curti. 
Ni znano, koliko je plačal kmet za 
zaščito, vendar je pri tem verjetno 
šlo za dvoje: plačilo in izkazano po-
daništvo.

»PATENT« O OSVOBODITVI 
KMETOV

4. marca 1849 je bil v takratni av-
strijski državi sprejet predpis »pa-
tent« (Allerhöchster) o osvoboditvi 
kmetov. Na temelju tega so 12. sep-
tembra 1849 izdali ministrsko od-

redbo, postopek pa so zaključili s 
posebnim »izrekom«. V Tirškovi li-
stini piše, da je bila to davčna ob-
čina Loke, okrožni davčni urad pa 
Gornji Grad.

27. maja 1852 je bil postopek 
osvoboditve zaključen, iz listi-
ne Grund-Entlastungs-Ausspruch 
je razvidna višina odškodnine, ki 
jo je moral Tiršek plačati državi v 
posebno blagajno. Odplačilo je bi-
lo na 20 let, in sicer tako, da je dr-
žava prispevala tretjino, ostalo pa 
v obrokih kmet. Gosposka je dobila 
torej odškodnino od države, dežel-
na uprava pa je bila določena kot 
nadzorni organ, da se je predpis o 
osvoboditvi kmetov dosledno izva-
jal in da je tlaka prenehala.
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Ljudje in dogodki

90 LET PRIMARIJA MAG. FRANCA URLEPA 

»Vedno sem si želel biti zdravnik za ljudi, takšen s stetoskopom 
in recepti«

Primarij mag. Franc Urlep – Aci 
je bil 35 let zdravnik v Gornjem Gra-
du. Za tem je še vedno pomagal v 
domači ambulanti in velenjskem 
zdravstvenem domu. Aktiven je bil 
pri ustanavljanju Zdravniške zbor-
nice Slovenije, sodeloval pri uvaja-
nju družinske medicine, bil je pre-
davatelj na medicinski fakulteti in 
urednik zborniškega glasila Isis. V 
Gornjem Gradu je pustil sledi tudi 
na amaterskem gledališkem po-
dročju in je častni občan.

18. avgusta je praznoval 90. 
rojstni dan in kot prvi so ga obi-
skali nekdanji sošolci iz Ljublja-
ne, mlajši brat ter otroci z dru-
žinami, župnik Ivan Šumljak in 
zdravnica Irena Blažič Lipnik s 
sodelavkami. Zdravja so mu ob 
obisku zaželeli tudi gornjegrajski 
župan Stanko Ogradi, direktorica 
občinske uprave Jožica Rihter in 

podžupan Peter Letonja. Urlep je 
z obiskovalci rad delil spomine in 
dokazal, da je še dobrega spomi-
na in zdravja ter še vedno prip-
ravljen za šalo.

OD URARJA DO ZDRAVNIKA
Urlep se je najprej izučil za 

urarja, a si je želel delati kaj dru-
gega. Mama mu je dejala, naj gre 
na medicino in tako je v enem le-
tu naredil dva letnika gimnazije, 
v tretjem pa se je pridružil dru-
gim učencem. Po zaključeni me-
dicinski fakulteti je moral kot šti-
pendist takratne Občine Ljubljana 
Center za začetek opravljati delo 
občinskega sanitarnega inšpek-
torja. S svojo ekipo pomočnikov je 
po gostilnah in trgovinah prever-
jal roke trajanja, čistočo in podob-
no. To delo mu ni bilo najbolj všeč, 
a je pač potrpel, saj je računal na 
to, da bo kasneje lahko delal, kar 
ga veseli.

NI ŽELEL BITI INŠPEKTOR
Ker medicine ni študiral, da bi 

opravljal delo inšpektorja, temveč 
da bi bil pravi zdravnik z recepti in 
stetoskopom ter pomagal ljudem, 
je iskal druge priložnosti. Takratni 
zdravstveni minister ga je zadol-
žil za inšpekcijski nadzor šol in lju-
bljanskih bolnišnic. Ko je zaključil 
to delo in so bili z njim zelo zado-
voljni, mu je minister ponudil mož-
nost specializacije iz socialne hi-
giene v Londonu, s tem pa se ni-
so strinjali na občini, kjer so ga šti-
pendirali, in Urlep se je odločil, da 
si bo poiskal delo zdravnika. Našel 
je razpis, da v Mozirju iščejo zdrav-
nika, in s prijatelji so se odpravili 
pogledat, kje je to.

POPOTOVANJE OD MOZIRJA DO 
LJUBNEGA

V Mozirju so našli zdravstveni 
dom, kjer je Urlep poiskal zdravni-
ka in mu povedal, da je prišel, ker 
menda iščejo zdravnika. Zdravnik 
Lesnika je bil vesel, da se je oglasil, 
ampak ga je napotil v Nazarje, kjer 
je direktor zdravnik Jeraj, da se po-
govori z njim. V Nazarjah so ga bili 
prav tako veseli, a so mu povedali, 
da bo moral na Ljubno, ker direktor 

dela tam. Pa se fantje zapeljejo do 
Ljubnega, kjer Urlepa sprejme pri-
jazna sestra in mu pove, da je ve-
sela, da se je oglasil, ampak da di-
rektor tisti dan dela v Lučah.

ODLOČILNI POSTANEK V 
GORNJEM GRADU

Ker so že prevozili pol doline, je 
bilo Urlepu dovolj in je rekel: »Ko-
nec, gremo domov!« Ko so v Rad-
mirju zavili proti Kamniku, ni vedel, 
da bo šel skozi Gornji Grad, kjer naj 
bi novi zdravnik delal. Ko so se pe-
ljali skozi kraj in videli lepo in novo 

zdravstveno postajo, se je odločil, 
da si jo pobliže ogleda.

Takratni zdravnik Lautner ga je 
lepo sprejel, vesel, da se je ogla-
sil in mu razkazal poslopje, ambu-
lanto, posvetovalnico v kleti in sta-
novanje v prvem nadstropju. Le-to 
je bilo štirisobno s teraso, zunaj pa 
bazen z vrtom ter garažo. Vse to je 
namenjeno zdravniku, ki bo prišel, 
mu je povedal Lautner. Urlepovo 
dekle Vlasta, študentka agronomi-
je, najprej ni bila navdušena, da bi 
šla v neke »rovte«, a, ko je obiska-
la kraj in videla stanovanje, ni več 
nasprotovala selitvi.
35 LET DELA V GORNJEM GRADU

Leta 1962 se je preselil v Gornji 
Grad, kjer je delal kot zdravnik vse 
do upokojitve. Še istega leta se je 
poročil in z ženo Vlasto sta se razve-
selila dveh sinov – Dejana in Tadeja, 
sina Tomaža pa je imel iz prvega za-
kona. Po njegovih poteh je šel De-
jan, medicino študira tudi vnuk Va-
lentin. Z ženo sta se v Gornjem Gra-
du dobro počutila in nikdar več nis-
ta razmišljala o vrnitvi v mesto.

V gornjegrajski ambulanti je de-
lal 35 let, potem se je upokojil. A že 
med dopustom pred upokojitvi-
jo so ga prišli prosit iz velenjske-
ga zdravstvenega doma, ali bi jim 
priskočil na pomoč. In ta pomoč je 
trajala kar 15 let, saj je v Velenju ze-
lo rad delal. Prav tako je že kot upo-
kojenec delal med dopusti v gor-

Aci Urlep v družbi sina Tadeja in njegove žene Mateje ter vnukinj 
Aje (levo) in Daše. Družina in zdravje mu pomenita največ. 

(Fotodokumentacija družine Urlep)

Zdravja je Francu Urlepu ob obisku zaželel tudi gornjegrajski župan 
Stanko Ogradi (desno). (Foto: ŠMS)

83 let 
je bil star Franc Urlep, 
ko je prenehal z delom v 
ambulanti.
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Ljudje in dogodki, Čestitke

njegrajski ambulanti in drugje. Še-
le pri 83 letih je prenehal z delom v 
ambulantah.

REŽISER, UREDNIK GLASILA, 
ČASTNI OBČAN

Bil je zelo aktiven tudi pri usta-
navljanju zdravniške zbornice v sa-

mostojni Sloveniji, z ministrom Bo-
židarjem Voljčem je sodeloval pri 
uvajanju družinske medicine, bil je 
predavatelj na medicinski fakulteti, 
dolga leta je bil urednik zborniške-
ga glasila Isis. Prva številka je ob-
segala petdeset strani, zadnja, ki jo 

je po desetih letih urejanja izdal, je 
obsegala že sto strani.

Kot prvi splošni zdravnik v Slove-
niji je naredil magisterij. V magistrski 
nalogi se je posvetil klopnemu me-
ningitisu, ki je bil velika nadloga na 
tem območju. Na osnovi predavanj in 
objavljenih člankov v strokovni litera-
turi je prejel naziv primarij. V doma-
čem kraju se je zapisal tudi kot rež-
iser dvanajstih predstav amaterske-
ga gornjegrajskega gledališča, Obči-
na Gornji Grad pa mu je leta 2000 po-
delila naziv častni občan.

SLAVEN ŽE KOT OTROK
Urlep v smehu rad pove, kako 

je bil slaven že kot sedemletni ot-
rok. Takrat je na Ljubljanskem ve-
lesejmu na mladinskem tekmova-
nju harmonikarjev dobil 1. nagrado. 
Ko je jugoslovanska kraljica Mari-
ja Karađorđević obiskala velese-
jem, se je ustavila tudi v paviljonu, 

kjer je igral Urlep. Ni mu bila po-
sebej všeč, saj je bila po njegovih 
besedah preveč obilna in čisto nič 
takšna, kot so kraljice v pravljicah.

V Begunjah pa je imel prilož-
nost zaigrati v Avsenikovi gostil-
ni, kjer sta na večji harmoniki do-
mača sinova igrala boljše. Harmo-
nike nima več, a, če jo kdaj dobi v 
roke, skladbe še vedno odigra brez 
napake. Med drugim je zaigral na 
poroki sina Tadeja. Glasbeni talent 
je prav gotovo prenesel na vnuki-
nji Ajo in Dašo, ki sta zelo uspešni 
glasbenici. Obe obiskujeta nazar-
sko glasbeno šolo, za katero ima 
same pohvalne besede.

DRUŽINA MU POMENI NAJVEČ
»Srečen sem, da sem obkrožen 

z družino, da sem lahko doma in še 
sam skrbim zase,« je povedal Ur-
lep, ki ima poleg treh otrok z dru-
žinami še šest vnukov in štiri prav-

nukinje. Večere mu krajša druži-
na, dneve pa druženje s prijate-
ljem. Iz teh srečanj kroži kar nekaj 
zabavnih prigod, prav tako so šte-
vilne anekdote še iz časa, ko je bil 
zdravnik, a o teh ne govori. To mu 
zapoveduje zdravniška etika. Je pa 
z nasmehom povedal, da je svoje 
sošolce, same upokojence s pali-
cami, tudi sam sprejel s palico, da 
ne bi preveč izstopal.

ŠMS

V domačem kraju se 
je zapisal tudi kot 
režiser dvanajstih 
predstav amaterskega 
gornjegrajskega gledališča, 
Občina Gornji Grad pa mu 
je leta 2000 podelila naziv 
častni občan.Magisterij je naredil kot 

prvi splošni zdravnik v 
Sloveniji. V magistrski nalogi 
se je posvetil klopnemu 
meningitisu, ki je bil velika 
nadloga na tem območju. 

DOBRODELNI KONCERT ZA MISIJONSKI PROJEKT KAZAHSTAN 2018

Prostovoljci v Astani opravljajo veliko delo

Skupina prostovoljcev na čelu z mozirskim župnikom Sandijem Korenom (četrti z leve v prvi vrsti) že 
opravlja gradbena dela na cerkvici v Astani. (Foto: Jože Miklavc)

V župnijski cerkvi v Mozirju so 
25. avgusta pripravili dobrodelni 
koncert za sofinanciranje projek-
ta obnove katoliške cerkvice v žu-
pniji Marije, Matere vseh narodov v 
glavnem mestu Kazahstana Astani. 
Pevsko glasbeni koncert sta izved-
la pater Janez Ferlež in kantavtor 
Antonio Tkalec s Hrvaške. Doma-
či župnik Sandi Koren je predstavil 
projekt, dinamiko priprav in obno-
ve ter pismo misijonarja patra Miha 
Majetiča, domačina iz Mozirja. Ob 
zaključku programa so se predsta-
vili člani dobrodelne odprave, ki so 
ta teden odpotovali v Azijo. 
PREDSTAVITEV STANJA V ASTANI

Pater Ferlež je zaigral na kita-
ro, Tkalec pa na klaviature avtor-
ske in duhovne skladbe ter zapel 
nekaj pesmi. Koren je prebral pis-
mo misijonarja, v katerem je opi-
sal tamkajšnje življenje kristjanov 
in utemeljitev pomoči. Kristjani so 

leta 1978 kupili preprosto hišo in jo 
spremenili v cerkev. Cerkev je slu-
žila srečanjem katoličanov v Ka-
zahstanu od blizu in daleč, sedaj 
pa je v zelo slabem stanju. 

Pred 15 leti se je porodila ide-
ja, da bi župnijo obudili k življenju. 
Ustanovili so župnijo Marija, Mati 
vseh narodov. Pri zadnji maši pred 
koncertom v Mozirju je minorit brat 
Pavel, župnik v Astani, dejal: »Pog-
lejte, kako ti ljudje, prostovoljci iz 
Mozirja ljubijo Cerkev in Boga ter 
nas, da žrtvujejo svoj čas in denar 
in prihajajo k nam na pomoč.«

PROSTOVOLJCI ŽE NA DELU
To sredo se je tako dvanajst 

prostovoljcev na čelu z župnikom 

Korenom odpravilo v Astano, kjer 
bodo v tednu dni zgradili novo 
streho na župnijski cerkvi. »Že ne-
kaj časa ta projekt poteka pred-
vsem kot ozaveščanje ljudi ter 
zbiranje sredstev, kajti ves grad-
beni material in tudi precej orod-
ja financiramo z darovi dobrih lju-
di iz Mozirja in naše doline, pro-
stovoljci pa sami krijejo svoj pre-
voz v Kazahstan,« je še bilo sliša-
ti na prireditvi. 

Jože Miklavc
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Nasveti

SREČKO PISNIK,  
zasebni raziskovalec in inovator

Bolečina kot posledica potovanja

Že misel na potovanje je za ljudi 
ki imajo bolečine v vratu ali hrbtu, 
zastrašujoča. Sedeži v avtomobilih, 
avtobusih, vlakih, letalih itd. niso 
vedno najprimernejši, tako da ve-
čurno sedenje zagotovo še poslab-
ša stanje oziroma povzroči doda-
tne bolečine. 

Bolečino na potovanju pred-
vsem povzroči živec, ki je lahko sti-
snjen ali razdražen. Bolečina veči-
noma izvira iz hrbtenice (povezava 
s stisnjenim koreninskim hrbtenič-
nim živcem), ki vključuje mravljin-
čenje, odrevenelost in mišično os-
labelost.

VZROKI BOLEČINE NA 
POTOVANJU

Obstajajo številni vzroki za bole-
čino na potovanju, vendar zelo po-
gosto izhajajo iz težav z medvre-
tenčnimi diski hrbtenice. Le-ti de-

lujejo kot blažilci hrbtenice. Vča-
sih se ti diski nabijajo, premikajo 
ali postanejo hernirani, ko izstopa-
jo iz hrbtenice in pritisnejo na živč-
ne korenine.

Bolečina na potovanju je odvi-
sna od izvora živčnega stiskanja, 
ki je lahko:

• Stisnjen živec v zgornjem delu 
hrbtenice, ki lahko povzroči bole-
čino v trebuhu ter povzroči mišič-
no oslabelost in otrplost v rokah in 
nogah.

• Stisnjen živec v srednji hrb-
tenici, ki lahko povzroči simpto-
me bolečine, ki potujejo po tele-

su predvsem v prsnem košu in tre-
buhu.

• Stisnjen živec v spodnji hrb-
tenici, ki lahko povzroči bolečino 
v zatilju, bokih, nogah in stopalih.

NASVETI ZA POTOVANJE BREZ 
BOLEČIN

Večinoma gremo na ta potova-
nja s prtljago in prvi nasvet je že, 
da dobro premislimo, kaj potrebu-
jemo, in s seboj jemljemo čim manj 
prtljage. Pri nameščanju prtljage v 
prtljažnik, dvigovanju na police na 
letalih, vlakih ipd. priporočam kla-
sične nasvete za očuvanje hrbte-
nice:

• Pri dvigovanju s tal se ne upo-
gibajte, ampak skrčite kolena in 
uporabite mišice nog.

• Izogibajte se obračanju v ledve-
nem predelu hrbta med dviganjem. 
Raje se prestavljajte z nogami.

• Predmete nosite čim bližje te-
lesu.

• Porazdelite težo enakomerno 
na vsako stran telesa.

• Če nosite samo en kos prtlja-
ge, pogosto menjajte stran, da 
zmanjšate posledice enostran-

skega pritiska v medvretenčnih 
ploščicah.

POTUJTE S SVOJO LASTNO 
LEDVENO IN VRATNO PODPORO

Strokovnjaki so že ugotovili, da 
sedeži v avtomobilih, vlakih, letalih 
itd. pogosto ne zagotavljajo prave 
vrste podpore za spodnji del hrbta 
in vratu. Blazina za ledveno oporo 
se lahko uporabi za podporo spo-
dnjega dela hrbta. Če nimate bla-

zine, lahko uporabite kos oblačila 
(na primer pulover ali brisačo), ki 
nudi podporo notranji krivini spo-
dnjega dela hrbta. 

To je pogosto še posebej po-
membno, če potujete s klasični-
mi potovalnimi sredstvi, saj se-
deži večinoma nimajo podpore 

za hrbet. V tem primeru vzglavnik 
ali odeja, nameščena med sede-
žem in hrbtom, dobro deluje. Vratni 
vzglavnik, ki se prilega okoli vratu, 
lahko pomaga pri izogibanju preti-
ranemu upogibanju vratu, tako da 
med potovanjem zagotovi podpo-
ro za glavo med počitkom ali spa-
njem v sedečem položaju.

Tudi na osnovi vseh teh ugoto-
vitev, sem sam izdelal in še razvi-
jam elemente za ergonomsko se-
denje in razbremenitev hrbtenice. 
Na predstavitvah, testiranjih in tu-
di že v praksi se je pas EASEBelt že 
potrdil kot edinstven pripomoček 
za potovanje. 

PODPORA STOPAL
Da se zmanjša obremenitev 

spodnjega dela hrbtenice, je po-
membno, da so noge nameščene 
na trdni površini (tla ali naslonja-
la za noge). Če ste voznik, vedite, 
da oba stopala na tleh zagotavljata 
več podpore, kot če je ena noga na 
plinu, zato uporabljajte tempomat. 
Prilagodite sedež in volan tako, da 
sedite v udobnem položaju. Držite 
ramena ravna in se izogibajte na-
gibanju naprej. 

GIBAJTE SE, KOLIKOR JE LE 
MOGOČE

Ne pozabite. Človeško telo je 
ustvarjeno za gibanje. Sedenje v 
daljšem časovnem obdobju utru-
ja hrbtne mišice, ki delujejo stre-
sno na hrbtenico. Če je le mogo-
če, vstanite in se »pretegnite« 
vsakih cca 30 minut, saj gibanje 
spodbuja pretok krvi. Kri pa pri-
naša pomembne hranilne snovi 
in kisik v strukturo hrbta – s tem 
vzdržuje medvretenčen blazini-
ce v boljšem stanju in zmanjšu-
je možnost poškodb in bolečino. 
Vedite, da je vsaka sekunda pre-
mikanja in raztezanja boljša kot 
sedenje. 

Navedene smernice lahko upo-
rabite za zmanjšanje možnosti na-
stanka bolečine med dolgim poto-
vanjem. Že samo zavedanje o na-
vedenih napakah in odprava le-
-teh, vam bo pomagalo. Razmiš-
ljajte o načinih, kako si lahko nap-
ravite potovanje čim bolj udobno 
in prijetno. S tem se boste izogni-
li tudi stresu.

Napačno sedenje v vlaku

Nekdanji kapetan slovenske moške odbojkarske reprezentance 
Dejan Vinčić tudi uporablja edinstven pripomoček za potovanje – 

pas EASEBelt. 

Človeško telo je ustvar-
jeno za gibanje. Sedenje v 
daljšem časovnem obdobju 
utruja hrbtne mišice, ki de-
lujejo stresno na hrbtenico.
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Oglasi

ŠPORTNIK LETA ZGORNJE SAVINJSKE DOLINE 2018

Negotovosti o letošnji športno zabavni 
prireditvi v Mozirju ni več

Čeprav se morda zdi, da je projekt z zaključno 
prireditvijo, ki ga je pred tremi leti zasnoval Ivo 
Milovanovič iz Mozirja, po dveh uspešnih sezo-
nah postal samoumeven, temu le ni tako. Ob in-
tenzivnih pripravah že sredi časa dopustov je na 
pragu jeseni jasno, da bo tretji izbor z zaključno 
prireditvijo Športnik leta Zgornje Savinjske do-
line 2018 20. decembra v športni dvorani v Mo-
zirju, ko se obeta pravi športno-družabni spek-
takel, ki ga ne kaže zamuditi. Pred tem bodo s 
prvo sejo organizacijskega tima in športne žirije 
v septembru tudi uradno stekle priprave in opra-
vila za načrtovani izbor, kasneje še nominacije 
športnikov z možnostjo glasovanja javnosti ter 
decembra razglasitev najboljših po mnenju gla-
sovalcev ter strokovnega tima prireditelja.

ELITNA PRIREDITEV OD IZBORA DO 
RAZGLASITVE

Ob izvirni zamisli in dveh izvedbah iskanja 
najboljših aktualnih športnikov med mnogi-
mi uspešnimi ekipami in posamezniki se je že 
prvič v letu 2016 izkazalo, da gre za zelo siste-
matsko obdelovanje informacij, podatkov, stikov 
s klubi, društvi in aktivnimi športniki ter pred-
stavniki lokalne skupnosti, ki so tesno poveza-
ni z vsem tem. 

Ob sodelovanju s tednikom Savinjske novi-
ce ter spletno stranjo www.sportnik-zgs.si po-
staja projekt »športnik leta« javna prireditev, ki 
ob sodelovanju bralcev in sledilcev, ki podpirate 
šport in športnike v najbolj žlahtnem pomenu, 
tudi del vseh, ki občudujemo športnike, njihove 
treninge, samo odrekanje ter doseganje odlič-
nih in vrhunskih dosežkov. S temi se lahko po-
našajo tako v družinah, šolah, športnih društvih 

kot tudi občinah naše doline, saj so promotorji 
zdravega življenja, športnega duha in pozitivne 
naravnanosti okolja do športa. 

Ivo Milovanovič je kot idejni pobudnik, 
osrednji organizator, vodja športno-strokov-
nega tima in prireditelj zaključnega dogodka s 
svojimi izkušnjami, ugledom v športno-novinar-
skih krogih že dokazal, da je pristop v projektu 
zelo resna in odgovorna naloga. 

ZDRAVO PODJETNIŠTVO IN PROSTOVOLJCI 
PODPIRAJO VRHUNSKI ŠPORT

Za uresničitev te naloge je potrebno zbrati pre-
cejšnja sredstva za materialno pokrivanje orga-
nizacije, le-ta pa prispevajo športu naklonjeni in 
podjetni lastniki družb in posamezniki, ki ceni-
jo vrhunski šport ter vse prostovoljce, ki s svojim 

delom in poslanstvom opravijo pomembno delo. 
Pri tem ni prostora za samovoljne odločitve, za 
površen pristop in samovoljne preference. 

Le ob kredibilnem vodenju in timskih preso-
jah lahko športnik nadaljuje svoje poslanstvo 
brez prevelikih negativnih ocen in mnenj javno-
sti. K temu prispeva tudi možnost javnega gla-
sovanja v Savinjskih novicah in na spletu, kar 
zagotavlja veliko mero transparentnosti nomi-
nacij in izbora športnikov. 

Športnik leta 2018 bo v tem smislu temeljil še 
z bolj občutljivim pristopom in upoštevanjem 
kriterijev, ki jih določajo pravila tovrstnih izbo-
rov in vsakoletne razglasitve športnikov v po-
sameznih kategorijah ter ekipnih športov. Pri-
reditelj se bo že po svojem karakterju potrudil, 

da bo projekt športnik v Zgornji Savinjski doli-
ni pridobil ugled in zaupanje, saj gre za pleme-
niti cilj in izražanje spoštljivosti ter občudovanja 
dosežkov ter osebnosti naših športnih soobča-
nov, sodržavljanov.
ŠE V TRETJE V MOZIRSKI ŠPORTNI DVORANI

Kot nam je povedal Milovanovič, je ostala ve-
čina podpornikov in pokroviteljev iz prejšnjih 
let zvesta športnikom in prireditelju, saj so ve-
činsko že potrdili sodelovanje in prispevke, pod-
poro pa so izrazili še novi. Skoraj v celoti bo na-
daljevala z delom tudi strokovna skupina konč-
nih odločevalcev o športnikih na osnovi gla-
sovanja in javnega mnenja, ista ostaja tudi ož-
ja skupina v organizacijskem odboru na čelu z 
vodjem Milovanovičem. 

Kot novi upokojenec s prenapolnjenim de-
lovnim stažem ima še veliko energije, načrtov 
in smelosti v povezovanju športa, javnosti ter 
dobrodelnih projektov. Kot vse bolj prepozna-
ven občan Mozirja in prebivalec Zgornje Savinj-
ske doline želi svoje bogate izkušnje kot nekda-
nji športnik in tv športni komentator deliti z vse-
mi, ki njegovo sinergijo sprejemajo, podpirajo in 
podoživljajo v tem in drugih sorodnih projektih. 

Zaključna prireditev v Športni dvorani Mozir-
je bo splet predstavitev najboljših nominiranih 
in izbranih športnikov, predstavnikov pokrovite-
ljev, nastopov šolskega pevskega zbora OŠ Fra-
na Kocbeka Gornji Grad ter priljubljene sloven-
ske glasbenice in pevke Tanje Žagar.

Tekst in foto: Jože Miklavc

Na prireditvi pod žaromete stopijo najboljši športnice, športniki, prireditelji in nekateri s 
športom povezani zaslužni občani.
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KNJIGA MESECA V KNJIŽNICI MOZIRJE

Larry Alexander, Adam Makos: Višji klic 
Dva medvojna pilota, Američan Charlie Brown in Ne-

mec Franz Stigler, sta resnična junaka čustvene zgodbe 
iz druge svetovne vojne, ki opisuje zmago človečnosti nad 
sistemom. Zgodilo se je leta 1943, ko se je Brown s sesu-
tim letalom in ranjeno posadko vračal z bojnega poleta 
nad Nemčijo in se v zraku srečal z nemškim lovcem, kate-
rega je upravljal spreten bojni pilot, Stigler. 

Usodno srečanje in neverjetno dejanje nemškega pilo-
ta je oba moža za vedno zaznamovalo, ameriško 8. zrač-
no poveljstvo pa je takrat dogodke med njima označilo kot 
»strogo zaupne«. Po štirih desetletjih je med sedaj že sta-
rima možema prišlo do vnovičnega srečanja, na katerem 
sta uresničila svojo zadnjo nalogo.

25. TABOR ŠOLANIH PSOV REŠEVALCEV Z VODNIKI – VARPOLJE 2018

V Logarski dolini iskali resnično izgubljeno planinko

Vodja tabora in predsednik 
zgornjesavinjskega kinološkega društva 
Ferdo Hrovat je bil zadovoljen s potekom 

tabora.

Že desetič so na kinološkem poligonu v 
Varpoljah organizirali mednarodni tabor reše-
valnih psov z vodniki, ki je potekal na širšem ob-
močju Zgornje Savinjske doline. Kar 180 vodni-
kov s skoraj 200 psi reševalci, od tega 55 tujih 
vodnikov, je sodelovalo na tokratnem 25. sreča-
nju v Sloveniji. Udeleženci so ob tem spoznava-
li našo lepo podeželje, urili pse reševanja v na-
ravi, oseb iz ruševin ter izgubljenih oseb. Razde-
ljeni v 23 skupin so opravili vso načrtovano de-
lo, večje motnje pa jim je povzročilo le deževje.

ORGANIZACIJA TABORA VELIK ZALOGAJ ZA 
PRIREDITELJA

Kinološko društvo Zgornje Savinjske doline 
in Kinološka zveza Slovenije – enota reševalnih 
psov sta od 23. do 26. avgusta pripravila enega 
od večjih srečanj reševalnih timov (spremljeva-
lec in pes reševalec) v enem najlepše urejenih 
kinoloških vadbenih centrov pri nas – v Varpo-
ljah. Tam je bilo postavljenih okrog sto bivalnih 
enot, šotorišč in prikolic. Izkoristili so tudi vse 
druge nastanitvene zmogljivosti.

VSE SE JE IZŠLO BREZ NESREČ
Kinološki kamp so do zadnjega kotička za-

polnila še specialna vozila za prevoz oseb, psov 
in opreme, več kot deset vozil za transport so 

odstopili slovenski centri civilne zaščite, vozni-
ke C kategorije pa je preskrbel organizator, ki je 
omogočil tudi prehrano in pogoje za rekreacijo.

Vodja tabora in predsednik zgornjesavinjske-
ga kinološkega društva Ferdo Hrovat je pove-
dal: »S potekom dela in življenja v okviru jubi-
lejnega, desetega tabora sem zadovoljen. Izšlo 

pa se je tudi vse brez nesreč med udeleženci in 
dragocenimi psi reševalci.«
TUDI TOKRAT SE JE OBNESLO SODELOVANJE 

S PREBIVALCI
Tabor se je izkazal za dobro turistično pro-

mocijo, saj so ljudje začutili prijaznost domači-
nov naše doline, lepote pokrajine, neokrnjenost 
narave in se ob reševalnih treningih tudi druži-
li. Italijani, Avstrijci, Čehi, Hrvatje in Danci so ob 
večinskem sodelovanju Slovencev iz različnih 
pokrajin navezali stike z našimi kinologi ter po 

informacijah že načrtujejo nove obiske naše de-
žele. Koristili so objekte v krajih po dolini in na 
več lokacijah v gozdovih.

ISKANJE IZGUBLJENE PLANINKE
V petek, 24. avgusta, so s strani Policijske po-

staje Mozirje in regijskega centra za obveščanje 
v tabor prejeli obvestilo in prošnjo za sodelova-

Udeleženci tabora so urili pse reševanja v naravi, oseb iz ruševin ter izgubljenih oseb.

180 
vodnikov s skoraj 200 psi reševalci, od 
tega 55 tujih vodnikov, je sodelovalo na 
tokratnem 25. srečanju v Sloveniji.

nje pri iskanju osebe, ki se je izgubila na povrat-
ku iz Klemenče jame. Skupaj z ekipo celjske po-
staje Gorske reševalne zveze Slovenije (GRZS) 
so pričeli z iskanjem osebe in z njo ohranjali te-
lefonski stik. Na koncu so planinko člani GRZS 
pred nočjo le našli na nekem skalnem pragu in 
ji tako prihranili še več strahu in morebitne ne-
predvidljive posledice.

Tekst in foto: Jože Miklavc
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TEKMI Z MALOKALIBRSKO PUŠKO

Zmagal je Ivan 
Rihter

V nedeljo, 26. avgusta, so člani Strelskega 
društva Gornji Grad v Zagradišču, na strelišču 
lovske družine, organizirali drugo tekmo z ma-
lokalibrsko puško leže za kombinacijo. Na tej 
tekmi so prva tri mesta zasedli isti strelci kot na 
prvi: 1. Ivan Rihter (82 krogov), 2. Tomaž Trogar 
(77) in 3. Ivko Poličnik (72). 

Tekmovalci so streljali leže brez naslona na 
50 metrov v tarčo po 5 nabojev za preizkus in 
10 za oceno. Zaradi dežja in slabe vidljivosti so 
bili pogoji težki, kar je vidno tudi pri rezultatih.

Teden dni za tem je bila tretja tekma. Zmagal je 
Ivan Rihter (84 krogov) pred Petrom Bezovškom 
(73) in Ivkom Poličnikom (72). Po treh tekmah, ob 
upoštevanju najboljšega rezultata, je končni vrstni 
red sledeči: 1. Ivan Rihter (84 krogov), 2. Tomaž Tro-
gar (77) in 3. Peter Bezovšek (73). Trenutni vrstni 
red za kombinacijo je: 1. Ivan Rihter (295 točk), 2. 
Boris Purnat (292) in 3. Peter Bezovšek (290).

Janez Kolar

TEKMOVALCA V TAEKWON-DOJU IN KICKBOXINGU

Anžin in Černivšek želita vzgajati mlade v ekstremnih 
borilnih veščinah

Urh Černivšek (levo) in Jernej Anžin menita, da je v Zgornji Savinjski 
dolini dovolj interesentov, ki jih zanimajo borilne veščine, da bi tu 

lahko ustanovila učno središče.

Jernej Anžin je poklicni pripadnik 
Slovenske vojske, Urh Černivšek pa 
zaposlen v slovenski policiji. Z dolž-
nosti se prvi vrača domov v Spo-
dnjo Rečico, drugi pa v Mozirje. 
Borca taekwon-doja in kickboxinga 
trdo trenirata in koristno izrabljata 
športno znanje. Oba sta zelo uspe-
šna, sedaj pa želita znanje in vešči-
ne posredovati drugim.

ČERNIVŠEK IN ANŽIN MERITA 
VISOKO 

V njunem skupnem klubu KBV 
Sun v Braslovčah trenirajo in tek-
mujejo v taekwon-doju ter v kick-
boxingu po načelih svetovne orga-
nizacije WAKO. Černivšek je blestel 
v zvrsti light contact, kjer ne sme 
priti do knockouta. V tej disciplini 
je leta 2015 osvojil evropski pokal 
v Karlovcu in postal zmagovalec v 
svoji kategoriji. Leto za tem je bil 
državni prvak in tretjeuvrščeni na 
svetovnem prvenstvu v Riminiju. 

Anžin je že dvanajst let v istem 
klubu, zadnjih deset je posvetil bok-

UČNO SREDIŠČE V ZGORNJI 
SAVINJSKI DOLINI?

Prišla sta na idejo, da bi sko-
zi klub KBV Sun Braslovče v Zgor-
nji Savinjski dolini ustanovila učno 
središče za tovrstne borilne špor-
te. Po desetletju trdega treninga, 
nastopov in več uspehih bi rada 
svoje znanje delila mladim. S pri-

dobitvijo tega znanja vidita boljše 
možnosti za pridobitev poklicnih 
usmeritev in tudi za zaposlitve za 
tiste, ki jih zanimajo borilne vešči-
ne kot način samoobrambe, vztraj-
nosti, discipline, spoštovanja in 
dviga samozavesti. 

Vsak svoje izkušnje bi usme-
rila v skupni cilj, ki bi kot sekcija 
braslovškega kluba pričel z delo-
vanjem že v tem mesecu. Meni-

ta, da je v dolini dovolj interesen-
tov, seveda pa bo potrebno zago-
toviti ustrezne prostore, opremo 
in sredstva. 

Tekst in foto: Jože Miklavc

2015.
leta je Urh Černivšek osvojil 
evropski pokal v Karlovcu. Leto 
za tem je bil državni prvak in 
tretjeuvrščeni na svetovnem 
prvenstvu v Riminiju. 

DRŽAVNO PRVENSTVO V ODBOJKI NA MIVKI ZA MLAJŠE KATEGORIJE

Maja in Izza znova državni prvakinji

Maja Marolt (na najvišji stopnički levo) in Braslovčanka Iza Zbičajnik sta ponovili uspeh iz 
lanske sezone.

V finalu državnega prvenstva v odbojki na 
mivki za mlajše kategorije, ki je potekalo v Lju-
bljani, sta znova uspešno nastopili Mozirjanka 
Maja Marolt in Braslovčanka Iza Zbičajnik, ki sta 

ponovili uspeh iz lanske sezone in postali držav-
ni prvakinji v kategoriji do 16 let. V kategoriji do 
18 let sta osvojili tretje mesto.

MJ

su. V klubih Knockout v Celju ter bo-
ksarskem klubu Ring v Ptuju se je 
srečal z nekdanjim trenerjem Deja-
na Zavca Ivanom Pučkom, ki je nanj 
pustil izjemen pečat. Pridobitev pa 
so bili uspešni nastopi ter treniranje 
v Boks klubu Intercom Celje, ki ga 
vodi Ivanov sin Sašo Pučko, predse-
dnik Boksarske zveze Slovenije.
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GORSKA KOLESARKA MONIKA HRASTNIK

Že drugič zmagovalka evropskega pokala, peta na svetu

Evropska prvakinja že tretje leto zapored je Monika Hrastnik.

Gorska kolesarka v spustu Mo-
nika Hrastnik z Lepe Njive poča-
si zaključuje daleč najuspešnejšo 
sezono. V nedeljo, 2. septembra, je 
na zadnji tekmi evropskega poka-
la kljub padcu osvojila drugo mes-
to, skupno pa je ostala najboljša 
evropska tekmovalka v spustu. Te-
den pred tem je zaključila s tekmo-
vanji v svetovnem pokalu. Na zad-
nji tekmi je osvojila osmo mes-
to, skupno je v svetovnem pokalu 
osvojila peto mesto.

Sezono je Monika komentira-
la takole: »Sezona gre proti koncu. 
Svetovni pokal sem končala na 5. 
mestu, kar je neverjeten rezultat in 
sem zelo vesela. Zaključila sem tu-
di IXS evropski pokal in skupno že 
drugič zmagala. Tako sem postavi-
la kar nekaj slovenski mejnikov v 
spustu to leto. Sezona je bila zelo 
dolga in uspešna, vendar me čaka 
še zadnja pomembna dirka, sve-
tovno prvenstvo v Švici ta vikend.« 

ŠMS

SMUČARSKO SKAKALNI KLUB LJUBNO OB SAVINJI BTC

Timi Zajc nadaljuje z zmagami v poletnem delu sezone

Timi Zajc (drugi z leve) nadaljuje sezono z zmagami. 
(Fotodokumentacija SSK Ljubno BTC)

V Kranju so se konec avgusta 
začela tekmovanja v smučarskih 
skokih drugega dela poletne se-
zone, na katerih so se kljub mal-
ce smole tekmovalci ljubenskega 
kluba odlično izkazali in posegli po 
najvišjih mestih. 

Med člani je na najvišjo stopnič-
ko stopil Timi Zajc, Matevž Samec 
je osvojil 9. mesto. Med mladin-
ci do 20 let je 2. mesto osvojil Lo-
vro Vodušek, 7. pa kljub padcu v 
prvi seriji Medard Brezovnik. V ka-
tegoriji mladinci do 18 let sta prvo 
in tretje mesto zasedla Jernej Pre-
sečnik in Luka Robnik, 4. mesto je 
osvojil Žak Mogel in 7. mesto Jan 
Bombek. Karlo Vodušek je tekmo 
končal na 10. mestu. V kategoriji 

zatorji lahko izpeljali le eno serijo. 
Uvrstitve tekmovalcev so bile nas-
lednje: Dečki do 12 let: 8. Gašper 
Presečnik, 12. Ažbe Zagožen. Dekli-
ce do 12 let: 4. Tinkara Žehelj, 5. Ni-
ka Zamernik. Deklice do 13. let: 5. 
Naja Žerovnik.

V Mislinji so se ljubenski tek-
movalci uvrstili na naslednja mes-
ta: med mladinci do 18 let je več 
kot odlično svoje delo opravil Jer-
nej Presečnik in zmagal z veliko 
prednostjo. Luka Robnik si je delil 
6. mesto, Karlo Vodušek je osvojil 
17. mesto. Mladinci do 16 let: 3. Le-
nart Presečnik, 4. Gorazd Završnik. 
Med člani je Matevž Samec osvo-
jil 6. mesto.

ŠMS

mladinci do 16 let je Lenart Preseč-
nik osvojil 4. mesto, Gorazd Zavr-
šnik pa 7. mesto.

V soboto, 1. septembra, so se 
tekmovalci pomerili na dveh različ-

nih lokacijah. Najmlajši na ljubljan-
skem Mostecu, večji pa v Mislinji. 
Več sreče z vremenom so imeli na 
Mostecu, medtem ko je v Misli-
nji vreme ponagajalo in so organi-

TURNIR V MALEM NOGOMETU MED GASILSKIMI DRUŠTVI 

Prvaki postali PGD Šmartno ob Dreti

Najboljše ekipe gasilcev nogometašev so za prva tri mesta prejele 
pokale. (Foto: Marija Šukalo)

V Prostovoljnem gasilskem 
društvu Pobrežje ob Savinji so 25. 
avgusta pripravili turnir v malem 
nogometu za gasilce naše do-
line, ki se ga je udeležilo sedem 
ekip iz šestih društev. V finalu je 
pobreška ekipa 1 morala prizna-
ti premoč sosedov iz Šmartne-
ga ob Dreti in jim prepustiti zma-
go. V borbi za tretje mesto je eki-
pa Pobrežje 2 premagala Nazarje. 
Tako so se prvega mesta veselili 
Šmarčani, pokala za drugo in tret-

je mesto pa sta ostala doma. 
Ker so dobri operativci priprav-

ljeni na vse nevšečnosti, jih dežev-
je ni motilo. Kljub mokri podlagi so 
navijači lahko videli obilico dobrih 
akcij. Po besedah vodje tekmova-
nja Primoža Miklavca je turnir do-
kaz, da je tudi tovrstno druženje 
zelo pomembno. Preko športnih 
aktivnostih v svoje vrste privablja-
jo nove člane, krepijo prijateljske 
vezi in timski duh. 

Marija Šukalo
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ULTRAMARATON CELJE – LOGARSKA DOLINA

Po dobrih pet urah in pol najhitrejši v cilju Žiga Koprivnik

Zmagovalec ultramaratona Žiga Koprivnik 
je vodil že v Mozirju, za njim je na koncu 

tretjeuvrščeni Anže Sobočan. 
(Foto: Benjamin Kanjir)

Start na maratonski razdalji v Mozirju. Tretji z leve Aleš Žontar je zmagal, drugi z leve, Jakob 
Zajšek, je bil v Logarski dolini na cilju drugi. (Foto: Benjamin Kanjir)

Prva septembrska sobota je bila tudi letos v 
znamenju ultramaratona, ki ga je na parkirišču 
Celjskega sejma ob šestih zjutraj pričelo 87 te-
kačic in tekačev. 

V času dobrih petih ur in pol je na cilj v Logar-
ski dolini prvi pritekel Žiga Koprivnik, kot naj-
boljši Zgornjesavinjčan pa je ciljno črto prete-
kel uro kasneje Marko Gostečnik. V dobrih šes-

tih urah je bila v cilju tudi prva med ženskami – 
Nataša Robnik.

Ultramaraton je bil 34. zapovrstjo. Kot sta tra-
dicionalna tek in termin teka, je domala tradici-
onalen tudi dež. Z nalivi ga je bilo v preobilju tu-
di tokrat. Kljub temu volje in želje ni zmanjkalo, 
saj so le redki odstopili in tako ne dokončali te-
ka na izbrani razdalji.

PRVI TEKAČI V MOZIRJU PO DOBRIH DVEH 
URAH

Po dobrih dveh urah so prvi trije tekači pritek-
li v Mozirje, skozi parkirišče pred Mozirskim ga-
jem, kjer je bil ob devetih start maratonske pre-

izkušnje do cilja v Logarski dolini. Na 42-kilometrsko razdaljo se je podalo 
43 sodelujočih, med njimi tudi nekaj domačinov, ki so dosegli odlične re-
zultate. Jaka Zajšek iz Mozirja je bil na tej razdalji drugi, med dekleti pa 
Darinka Presečnik, prav tako Mozirjanka, tretja. 

Start 27 kilometrov dolge preizkušnje je bil na Ljubnem ob Savinji. Na traso 
se je podalo 65 tekačev, zelo uspešno zopet Zgornjesavinjčani. V moški kon-
kurenci je slavil Mozirjan Matej Letojne, tudi zmagovalec Maratona Savinja. 
V ženski konkurenci je bila Anja Finkšt z Rečice ob Savinji druga.

NAJKRAJŠA RAZDALJA V ZNAMENJU SLOVENSKE VOJSKE
Še na eno traso so se lahko prijavili tekači. Start 17 kilometrov dolge pre-

izkušnje je bil namreč v Lučah. Ta tek je bil pričakovano z najštevilčnejšo 
udeležbo, saj je štel tudi za prvenstvo Slovenske vojske. S starta je krenilo 
241 tekačev, od tega kar 182 pripadnikov vojske ali njihovih družinskih čla-
nov. Mozirjanka Bernarda Čeplak Poznič je na tej razdalji v ženski kon-
kurenci zasedla drugo 
mesto.

Maraton so z izdat-
no pomočjo Slovenske 
vojske tudi letos orga-
nizirali člani Športno 
rekreativnega društva 
Celjski sejem in Društva 
maratoncev in pohodni-
kov Celje. Poskrbeli so, da je dogodek potekal brez zapletov in da so udele-
ženci teka dobili na progi vso potrebno podporo. Na okrepčevalnicah ob pro-
gi so pomagali člani domačih društev, ki so delili napitke in sadne prigrizke. 

Prvič je imel tek tudi svojo ambasadorko. To je postala Nataša Robnik, 
ki je letos najdaljšo razdaljo pretekla že deseto leto zapored, za nameček 
pa celo zmagala.

Benjamin Kanjir

5:32:34 
je čas, v katerem je zmagovalec žiga 
Koprivnik pretekel 75 km.
To razdaljo je prva ženska Nataša Robnik 
pretekla s časom 6:18:03.



Savinjske novice št. 36, 7. september 201822

Kronika, Oglasi

IZ POLICIJSKE BELEŽNICE
•	 PROMETNA	NESREČA	V	FLORJANU

Florjan: 30. avgusta se je v Florjanu pri Gornjem Gradu zgodila 
prometna nesreča, v kateri je bilo udeleženo osebno vozilo. Gasil-
ci PGD Nazarje so zavarovali kraj dogodka in nudili pomoč reševal-
cem nujne medicinske pomoči in policiji. Poškodovanih oseb ni bilo.
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Zahvale

Poslovila sta se

Jožef MOLIČNIK
iz Podveže

5. 5. 1933 - 21. 8. 2018

in

Irena MOLIČNIK
23. 2. 1927 - 13. 6. 2018

ZAHVALA
Zahvaljujemo se osebju Centra starejših Gornji Grad in Bolnišnice 

Topolšica, patru Karlu Gržanu, govornici Valčki, pevcem, vsem sorod-
nikom in prijateljem, ki so ju prišli kropit in prinašali cvetje ter sve-
če na grob.

Njegovi bratje in sestre

Življenje se izteklo je v bledo obličje.
Pogled je odplaval v miren spokoj.

Nič več trpljenja, ne bolečine.
Srce je trudno končalo svoj boj.

Leto letino obilno je zalilo,
pridelka polno je, obilo.

A čez noč odšla si daleč stran,
kaj nam zdaj vsega obilo.

Zdi se, da odšla si kakor zven,
nisi, v nas si, v nas prebivaš

 za vse življenje.

ZAHVALA
ob smrti drage mame in stare mame

Ane BIDER
p. d. Hrastelove Ančke iz Dol-Suhe

28. 7. 1929  -  26. 8. 2018

Zahvaljujemo se vsem, ki ste jo v jeseni življenja obiskovali, ji 
pomagali in jo imeli radi. Zahvala tudi vsem, ki ste v dneh slovesa bili 
z nami, darovali cvetje, sveče, za svete maše, nam izrekali sožalje in jo 
ob njenem zadnjem slovesu spremljali na poti k počitku. 

Duhovniku Marku Tostovršniku in dijakonu Stanku Čeplaku pa 
iskrena hvala za lepo opravljen obred.   

Vsem in vsakomur še enkrat hvala.

Žalujoči vsi njeni                                       
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Za razvedrilo

UMIVANJE OKEN GRATIS
Na zadnjo avgustovsko soboto so na bencinskem servisu v Mozirju, na ta najbolj »spucani« Loj-

zetovi pumpi v dolini, točili gorivo za evre, prijazne pozdrave delili pa zastonj. A je bilo zastonj tu-
di umivanje avtomobilskih šip, tudi gasilski avtocisterni PGD Mozirje. Tja so prijatelji iz vseh vetrov 
namreč prignali nekdanjega študenta, ki je prakticiral za poletni cvenk in že takrat kazal znake na-
darjenosti za umivanje. Mitja Slatinek (sedeče poležuje) je na fantovščini dokazal izbranki Janji 
Kotnik, da ji bo v veliko pomoč in da bo doma vse čisto. Druščina pa je dežurnega paparaca Savinj-
skih novic po umivanju »sfehtala« za en skupinski selfi. 

TRENING BOKSA
V znanem času sta se na »neznanem« kra-

ju spopadla dva prijatelja. Videti je bilo, kot 
da gre za kakšno punco, a se je kmalu izka-
zalo, da je vse skupaj foto trening, saj so poli-
cisti in tudi vojaški policisti vse bolj tudi me-
dijske osebnosti. Če naredijo kaj slabega, itak 
(na srečo je tega malo), če pa kaj dobrega, pa 
je že kar medijski čudež. 

In ko je bil boj končan, oba preživela, ce-
lo brez odprtih ran, sta nam Urh Černivšek 
(levo) in Jernej Anžin zaupala novico. Več na 
strani 19. 

(Foto: JM)

(Foto: JM)
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KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 37. številki SN

2018

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):

Križanka, Informacije

Veter. postaja Mozirje, tel.: 5831-017, 5831-418, 839-02-20, 839-02-21.
Dežurni živinozdravnik je dosegljiv na tel.: 041-724-972.
Sprejem naročil in izdaja zdravil: delavnik: od 7. do 8.30 ure, nedelje, prazniki: od 
7. do 8. ure. Veterinarski higienik (konjaška služba), tel.: 545-10-31.
Ambulanta za male živali: od pon. do pet. od 7. do 12. ure in od 15. do 18. ure, 
sobota od 7. do 8.30 ure.

D e ž u r n e 	 s l u ž b e

VETERINARSKO DEŽURSTVO

ZDRAVSTVENO DEŽURSTVO
Dežurna služba je ob delavnikih od 20. ure zvečer do 7. ure zjutraj, ob sobo-
tah in nedeljah od 7. ure (sobota) do 7. ure (ponedeljek), enako velja tudi za dr-
žavne praznike, v zdravstveni postaji Mozirje. V času dežurstva  so možni tudi 
zdravniški nasveti po telefonu 837-08-00.

DEŽURNA SLUŽBA ELEKTRO CELJE
Vse prijave okvar se javljajo direktno v Celje v center vodenja, od koder se 
nato napoti dežurni elektromonter na teren. 
(03) 42 01 000 (centrala)
(03) 42 01 180 (prijava napak na števcu) od 7. do 15. ure
(03) 42 01 240 (prijava napak na omrežju) 24 ur/dan

DEŽURNE SLUŽBE KOMUNALNIH PODJETIJ
Dežurna služba na javnih vodovodih na številki GSM 041 621 950.
Dežurni vzdrževalec Komunala d.o.o. Gornji Grad: 041-390-145.
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Petek,
7. september

ob 15.00. Gostišče in muzej Firšt v Logarski dolini
Sprehod po Fidovem gaju in ogled muzeja
ob 19.00. Center Rinka Solčava
Odprtje razstave s predavanjem in predstavitvijo 
zbornika Johann Gabriel Seidl (1804-1875)

Sobota,
8. september

ob 10.00. Logarska dolina
Voden sprehod po poti v Logarski dolini
ob 12.00. Koča na Loki pod Raduho
Prireditev ob 40-letnici sedanje koče ter otvoritev 
posodobljene elektrifikacije
ob 12.00. Penzion Na razpotju v Logarski dolini
Prihod škrata iz Pravljičnega gozda
ob 14.00. Sejmišče v Mozirju
Savinja Beer Fest 2018
ob 15.00. Laze pri Kokarjah
Tekmovanje v lokostrelstvu
ob 16.00. Kmečka hiša Ojstrica v Logarski dolini
Vožnja s kočijo
ob 16.30. Športni park Mozirje
Nogometna tekma ND Mozirje : NK Vojnik (člani)
ob 19.30. Kulturni dom Ljubno ob Savinji
Pevsko srečanje Simpozij 2018
ob 20.00. Grad Vrbovec Nazarje
Stand up večer z Gašperjem Bergantom in 
Perico Jerkovićem

Nedelja,
9. september

ob 10.00. Športni park Mozirje
Nogometna tekma ND Mozirje : NK Ljubno ob 
Savinji (ml. dečki)
ob 14.00. Mostni graben v Potoku
Planinski pohod in kolesarski vzpon na Farbanco
ob 15.00. Planinska koča Farbanca
Dan odprtih vrat
ob 15.00. Gasilski dom Šmartno ob Dreti
Veselo popoldne s pevci, godci in literati
ob 16.00. Kulturni dom Radmirje
Glasbena prireditev Pod to goro zeleno
ob 16.00. TIC Logarska dolina
Delavnica nordijske hoje
ob 16.00. Kmečka hiša Ojstrica v Logarski dolini
Vožnja s kočijo

Torek,
11. september

ob 10.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Dopoldanska čajanka 
ob 14.00. Vlcerska bajta v Lučah
Srečanje s predavanjem Medčloveški odnosi
ob 16.30. Športni park Mozirje
Nogometna tekma ND Mozirje : NK Šmarje pri 
Jelšah (člani)
ob 17.00. Center za samostojno učenje Nazarje
Predstavitev knjige Marije Černelič Drugo rojstvo
ob 18.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Delavnica Brisanje nezavednih vzorcev

Sreda,
12. september

ob 9.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Zelemenjava (menjava semen, sadik, pridelkov ...)
ob 17.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Ura pravljic z ustvarjalno delavnico

Četrtek,
13. september

ob 10.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Predavanje Kaj zvezde povedo?
ob 17.00. Center za samostojno učenje Nazarje
Delavnica Naš vid – upad vida, kot posledica 
različnih bolezenskih stanj

Napovednik, Mali oglasi, Oglasi

Napovednik dogodkov

◊	KMETJE,	GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi 
vsa ostala dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevoze. 
Kvalitetno in poceni; Brlec Franc 041/606-376.

GP Brlec d.o.o., Krnica 50, 3334 Luče.      

◊	Naročila	in	montaža	vseh	TELEMACH		in	
TOTAL	TV	paketov!		gsm:	041/688-094.	

Miro Prašnikar s.p., Sp. Kraše 30, 3341 Šmartno ob Dreti. 

◊	HIDRAVLIČNE	GIBLJIVE	CEVI
Izdelujemo hidravlične gibljive cevi s priključki za upora-
bo v kmetijstvu, gozdarstvu, industriji, za tovorna vozila ... 
Gsm 041/354-505.

SVIP, Ivan Potočnik, Poljane 6, 3332 Rečica ob Savinji.

◊	AVTOVLEKA	BIDER
Nudimo prevoze karamboliranih, pokvarjenih in izrablje-
nih vozil, traktorjev in kmetijskih strojev ter gradbene me-
hanizacije; gsm 041/689-504.

Bider Matej s.p. Nizka 2, 3332 Rečica ob Savinji.

ŽIVALI – PRODAM
Prodamo prašiče, težke od 100 do 
160 kg; gsm 031/832-520.
Prodam bika križanca rj/lim, 200 kg, 
in dva bikca, 60 kg; gsm 031/430-588.
Prodam teličko simentalko, staro 10 
dni; gsm 051/358-408.
Prodam bikca mesni tip, težkega 130 
kg; gsm 031/855-186.
Prodam prašiče, domače vzreje, raz-
ličnih tež, možna dostava, Andrejeva 
kmetija; gsm 031/509-061.
Prodam pse mešančke (nemški 
ovčar – labradorec). Za oddajo po 15. 
9., Blaž; gsm 031/507-646.
Ugodno prodam 2 veliki ovci js-sofolt 
za zakol oz. za nadaljno rejo, ovci sta 
mladi in navajeni pastirja. Sp. Reči-
ca; gsm 070/870-321.

ŽIVALI – KUPIM
Kupim kravo, telico za zakol, dopita-
nje in teličke, bikce nad 100 kg; gsm 
031/533-745.

DRUGO – KUPIM
Kupim starejšo leseno prešo za pre-
šanje sadja in lesene sode; gsm 
040/430-080.

DRUGO – PRODAM
Prodamo otroško kolo schwinn ti-
gress, 12 col, modre barve. Cena 30 
eur; gsm 051/357-753.
Prodam lupinico cybex, vijolične 
barve, + isofix nastavek, zelo kvalite-
tna in lepo ohranjena. Cena 90 eur; 
gsm 051/357-753.

Prodam domače češplje, cena po 
dogovoru; gsm 040/800-206.
Prodam traktor newholland 70-56, 
letnik 1996, opravljenih 2.630 ur, prvi 
lastnik; gsm 041/716-210.
Prodam zelo kvalitetne gajbice za 
krompir in sadje; gsm 031/800-852.
Prodam dve zimski pneumatiki (sko-
raj novi) 195/65/15; gsm 031/436-104.
Prodam ali menjam cepilec – sveder 
za drva, cena ugodna; gsm 041/783-
448.
Prodam traktorsko kiper prikolico, 
tehnostroj 3 t; gsm 041/614-818.
Prodam kavč, dolžine 1,90 m, razte-
gljiv, kot nov in jogi, dormeo, širine 
1,60 m; gsm 041/265-511.
Prodam stojnico za obrezovanje 
parkljev; gsm 041/879-706.
Prodam pasjo uto (staro 3 leta), tu-
di za večjega psa, cena 50 eur; gsm 
031/233-685.
Prodam omejeno količino ekoloških 
jabolk s certifikatom (Šmihel); gsm 
031/387-183.
Prodam tračno žago terglav 100; gsm 
041/423-935.
Verige za traktor 16.9-28; gsm 
041/727-861.

NEPREMIČNINE
Najamem manjše stanovanje v Mo-
zirju z okolico, Prodam pa garsonjero 
na Ljubnem ob Savinji; gsm 070/777-
281.
Najamem opremljeno enosobno sta-
novanje ali garsonjero v Nazarjah; 
gsm 051/866-636.
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Organizacije, Oglasi

GASILSKA POROKA IN OBISK KONRADA VRBOVŠKEGA S SOPROGO V LOGARSKI DOLINI

Številni gasilci pospremili Mira Brezovnika z izvoljenko Sašo v 
zakonski stan

Poveljnik Gasilske zveze Zgornje Savinjske doline Miro Brezovnik in njegova izvoljenka Saša sta aktivna 
člana PGD Šmartno ob Dreti, zato so ju gasilski tovariši v organizaciji društva in zveze pospremili na poti 

k sklenitvi zakonske zveze. (Foto: Filip Eremita)

V soboto, 25. avgusta, so do-
gajanje v Logarski dolini zazna-
movali gasilci. To lepo okolje sta 
za svojo poroko izbrala Miro Bre-
zovnik, poveljnik Gasilske zveze 
Zgornje Savinjske doline, in nje-
gova izvoljenka Saša. 

Ker sta oba zelo aktivna čla-
na Prostovoljnega gasilskega 
društva Šmartno ob Dreti, so ji-
ma gasilski tovariši v organizaci-
ji matičnega gasilskega društva 
in zveze na poti k sklenitvi za-
konske zveze pripravili slovesen 
sprevod.

ŠPALIR Z VODNIMI CURKI
V sprevodu so avtomobile z 

mladoporočencema in njihovi-
mi spremljevalci po lepem gasil-
skem običaju dodobra poškro-
pili z vodo. Pri tem so sodelovali 
člani prostovoljnih gasilskih dru-
štev Šmartno ob Dreti, Grušovlje, 

Šmartno ob Dreti Darja Acman. V 
slovesnih nagovorih sta mlademu 
paru namenila številne iskrene želje 
za srečno skupno življenje in izrazi-
la upanje, da se bosta oba še naprej 
tako predano posvečala humanitar-
nemu poslanstvu v gasilstvu. 

Zakonca živita v Šmartnem ob 
Dreti, torej sodita v občino Nazarje. 
Zato ju je na njunem slavju s svo-
jim obiskom počastil in jima voščil 
srečo tudi plemeniti gospod Ko-
nrad Vrbovški s svojo soprogo. 

Marija Lebar

Solčava, Radmirje, Gornji Grad in 
Mozirje.

ISKRENE ŽELJE ZA SREČNO 
NOVO POT 

Novoporočenca sta v imenu ga-
silcev nagovorila predsednik zveze 
Janko Žuntar in predsednica PGD 



Ljudje in dogodki, Oglasi


